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 Ke konci roku přichází jedno z nejkrásnějších období, kdy i ti největší teplomilové (jako já) žas-
nou nad tou krásnou sněhovou nadílkou. Hned po prvním házení sněhu nám ale dojde, že to „bílé 
zmrzlé fuj” jen tak nezmizí a těšíme se na jaro. Každý den skotačíme kolem auta, kdy se snažíme 
rozmrazit okna a zámky, a sami se u toho snažíme nezmrznout. Děti chodí domů unavené a šťastné z 
nekonečných koulovaček a závodů na bobech, ale promáčené oblečení už není kde sušit. Kocháme se 
pohledem na upečené cukroví, které ti šťastnější stihli i nazdobit, a bráníme ho vlastním tělem, aby vy-
drželo alespoň do Štědrého dne. Jenže pak už se nejedná o tolik žádanou komoditu a lahodné kousky 
zůstávají na talířku netknuté.
 I přes všechny tyto nástrahy je to kouzelné období, 
na které se každý rok těšíme. Vánoce by nás měli sbližovat 
a spolu s dárky pod stromečkem by nás nejvíce měla těšit 
společnost našich nejbližších. Ta je totiž - jak praví jedna 
platební karta - k nezaplacení.
 Letošní poslední vydání Těchonínských listů je opět nabité k prasknutí a bohužel se nám ani 
nevešly všechny příspěvky. Myslím si, že je to známka toho, že se v naší krásné obci pořád něco děje a 
každý čtvrtrok se máme na co těšit. Obrovský dík patří všem pořadatelům, návštěvníkům a přispěvo-
vatelům. Bez vás by Těchonínské listy nebyly. 
 Ať už patříte mezi „teplomily”, nebo „zimomily”, pojďme si společně užít konec roku. Všem čte-
nářům přejeme bohatého Ježíška, poklidné prožití vánočních svátků a všechno nejlepší do nového 
roku 2023.

za redakční radu Tereza Živná (foto Tereza Velehradská)

SLOVO ÚVODEM
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Dobrý den, vážení přátelé, milí spoluobčané,

 toto vydání Těchonínských listů je první povolební a  rád bych 
Vám na úvod svého slova chtěl poděkovat za Vaši přízeň a hlasy, které 
jsem od Vás obdržel v proběhlých komunálních volbách. Své poděko-
vání směřuji i  za podporu, kterou jste vyslovili všem kandidátům, ze 
kterých jsou buď staronoví, či noví zastupitelé naší obce. Těm staro-
novým gratuluji k obhájení a těm novým přeji mnoho sil při cestě, na 
kterou se vydali. Práce zastupitele obce je službou pro naše občany, a jak 
zmínil pan Vencl (bývalý zastupitel), je i určitým posláním… Zároveň 
věřím, že nové zastupitelstvo obce je dobrým týmem pro náš Těchonín 
a jsem přesvědčený, že potáhneme všichni za jeden provaz, protože je 
před námi spousta práce. Také bych chtěl poděkovat bývalým zastupi-
telům, v první řadě panu Karlu Venclovi, který byl dlouhá léta platným 
zastupitelem obce Těchonín a jeho činnost byla velmi obětavá a zodpovědná. Také Mgr. Lenka Kreuselová 
si zaslouží poděkování za svou činnost v zastupitelstvu obce a příkladné vedení SPOZ. Dalším dvěma zastu-
pitelům, kteří již v zastupitelské lavici neusedli, jimiž jsou Martin Olšar a Jan Leicht, patří také dík.
 Podzimní počasí vystřídalo počasí zimní a sněhová nadílka snad vydrží na svátky vánoční a Vánoce 
budou bílé. Obvykle na tomto místě rekapituluji uplynulý rok a krátkým shrnutím si projdeme jednotlivé 
investiční akce. Vzhledem k tomu, že v uplynulém období jste získali všechny potřebné informace a jistě je 
objevíte ve výnosech z jednání zastupitelstva obce, tak je zde uvádět nebudu. Vše, co jsme měli v plánu, jsme 
stihli dokončit a pevně věřím, že vše, čím jsme Vás v letošním roce omezovali, ať už to byly třeba údržby 
komunikací, nebo stavby parkovišť, bude dobře sloužit nám všem co nejdéle.
 Do příštího roku vstupujeme s několika projekty, které by mohly získat dotační podporu, jsou jimi 
investice do školní zahrady interaktivního vzdělávání, podpory komunitního setkávání občanů, oprav bytů, 
pokusíme se opět spolu se Sdružením obcí Orlicko požádat o dotaci na kompostéry, a dále i vybudování no-
vého výstražného systému. Vše odráží nemalé realizační částky a dotační zdroje nám pomáhají významnou 
měrou k dosažení těchto projektů. V tuto chvíli dále hledáme další dotační možnosti, které by nám pomohly 
v rozvoji naší obce. Také pracujeme na projekční činnosti nové lokality pro výstavby rodinných domů, tedy 
lokality U Kasáren. Do konce tohoto roku budeme mít, jak se říká „na stole“ první část projektové doku-
mentace k bývalé vojenské ubytovně č. p. 177 Těchonín. Jde o akci s názvem: „Stavební úpravy bytového 
domu Těchonín 177“, a jak jistě víte, k „přestavbě“ tohoto domu na dům bytový. Také na našich obou kata-
strech probíhají komplexní pozemkové úpravy. Počítáme v plné míře s opětovnou podporou místních or-
ganizací, potravinové obslužnosti, pořádání volnočasových aj. akcí. Opakovaně diskutovanými akcemi jsou 
investice ze strany spol. ČEZ distribuce, a. s., tedy rekonstrukce NN v Celném a Těchoníně, které s sebou 
ponesou nutnost provedení nového VO v dotčených lokalitách. Zde je nejisté predikovat, kdy k tomu dojde. 
Pokračuje i projekční činnost spol. VAK Jablonné nad Orlicí na nové páteři vodovodu pro dolní Těchonín.
Nyní přejdu k uplynulým akcím, které rozveselily život v naší obci a po dlouhé době se letošním rokem 
nesla linka veselí, o to více mě těšil zájem o setkání se v době předvánoční. Rozsvícení stromku a jesliček 
v Těchoníně, Rozsvícení stromu v Celném, Mikulášský rej, připojili jsme se k akci Česko zpívá koledy, a to 
v kapli v Celném. Děti mají možnost navštěvovat dílničky ve školní jídelně, také v bývalém hostinci U Mos-
tu proběhl Hospodský kvíz. Všem, kdo se na těchto setkáních podíleli, velmi děkuji a vážím si toho. Rád 
bych poděkoval naší Míše Vebrové a Lence Krejčové, které významnou měrou vydrezurovaly čerty a čertice.
 Čeká nás možnost přijít si pro Betlémské světlo do kapličky v Celném, a to dne 23. 12. a následovat 
bude Silvestrovský ohňostroj 31. 12. (V kalendáři je chybně uvedeno 1. 1. , za tiskovou chybu se omlouvá-
me.) Brzy v novém roce nás navštíví Tři králové, konkrétně ve dnech 7. 1. a 8. 1. , a následovat bude 11. 2. 
masopustní průvod a 19. 2. je přichystaný dětský karneval na Otmarce. Je na co se těšit.
 Pokud jste dočetli až sem, dovolte mi popřát Vám, jednak za mě, také za kolektiv obecního úřadu 

PÁR ŘÁDKŮ OD STAROSTY
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a zastupitele naší obce mnoho dobrého, nejvíce zdraví obaleného štěstím a láskou, také dobré lidi ve Vašem 
okolí a veselou mysl. Radujte se z maličkostí, nešetřete úsměvy a mějte se rádi. Krásný nový rok!

Josef Sedláček, starosta obce
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V celém znění je zápis a usnesení z jednání ZO k nahlédnutí na obecním úřadě a na www.techonin.cz.
Na úřední desce je zápis a usnesení zveřejněno do týdne po konání ZO.
Pro účely hlasování jsou zastupitelům přiděleny tyto číselné klíče:

Budiš M. Hrdina R. Chládek J. Junek J. Nepustil A. Ryba L. Sedláček J. Šimek L. Špinlerová I. Trojan J. Všetička V.

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

 Starosta obce uvedl: ze všeho nejdříve mi dovolte, abych v budově školní jídelny přivítal přítomné 
občany a zároveň pogratuloval všem novým a staronovým zastupitelům ke zvolení do zastupitelstva 
obce pro období 2022 - 2026. Z tohoto místa bych chtěl také poděkovat dlouholetému zastupiteli obce 
Karlu Venclovi, který spolehlivě pracoval pro obec Těchonín a dlouhé roky byl zastupitelem obce, kde 
vykonal velké penzum práce na různých postech v zastupitelstvu obce.Děkuji za odvedenou práci a vě-
řím v další spolupráci. Další poděkování patří paní Mgr. Lence Kreuselové, která byla také dlouholetou 
zastupitelkou zastupitelstva obce, kdy vedla příkladně výbor pro občanské záležitosti. A dále i Martinu 
Olšarovi a Janu Leichtovi, kteří byli členy předchozího zastupitelstva obce Těchonín.
 Z titulu dosavadní funkce a dle § 91 zákona o obcích se tímto ujímám předsedání ustavujícího 
zasedání do doby zvolení nového starosty obce.
Zasedání bylo řádně svoláno tak, aby se v  souladu s § 91 odst. 1 zákona č. 128/2000 Sb. o obcích, 
v platném znění, konalo do 15 dnů ode dne uplynutí lhůty pro podání návrhů soudu na neplatnost 
voleb nebo hlasování (žádný návrh nebyl podán). Informace o konání ustavujícího zasedání podle 
§ 93 odst. 1 zákona o obcích byla na úřední desce Obecního úřadu Těchonín zveřejněna v souladu se 
zákonem po dobu nejméně 7 dní, a to od 12. 10. do 24. 10. 2022.
 Před zahájením zasedání byla členům zastupitelstva obce při prezenci zkontrolována určenými 
členy zastupitelstva Mgr. Ivankou Špinlerovou a Ing. Alešem Nepustilem osvědčení o zvolení členem 
zastupitelstva obce a nebyly shledány žádné závady.
Složení slibu členy zastupitelstva
 Předsedající uvedl: nyní přejdeme k složení slibu v souladu s § 69 odst. 2 a 3 zákona o obcích. 
Člen zastupitelstva obce skládá slib před zastupitelstvem obce pronesením slova „slibuji“. Člen zastu-
pitelstva obce potvrdí složení slibu svým podpisem. Nyní tedy přejdeme ke složení slibu:
„Slibuji věrnost České republice. Slibuji na svou čest a svědomí, že svoji funkci budu vykonávat svě-
domitě, v zájmu obce Těchonín a jejích občanů a řídit se Ústavou a zákony České republiky.“
Tento slib koloval k podpisu se současným pronesením slova „slibuji“. Tímto konstatuji, že žádný člen 
zastupitelstva neodmítl složit slib, ani nesložil slib s výhradou. Byl složen slib všech přítomných členů 
zastupitelstva obce Těchonín bez výhrad.

Zastupitelstvo obce:
• Schvaluje program jednání ZO a návrh ověřovatelů zápisu.

Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,7,8,9,10,11 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 6.
Jednotlivé body programu a návrhy k nim předkládá starosta obce Josef Sedláček, pokud není uve-
deno jinak.

• Bere na vědomí úkoly z minulého ZO.
Z minulého zasedání nevzešel žádný úkol.

• Schvaluje volbu jednoho místostarosty.

JEDNÁNÍ DNE 24. 10. 2022
ověřovatelé zápisu: Ing. Roman Hrdina, Jiří Junek 
zapisovatel: Ing. Šimek Ladislav

přítomno zastupitelů: 10/11
Omluveni: MUDr. Luděk Ryba

přítomno občanů/hostů: 10/0

Z JEDNÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE



7

Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,7,8,9,10,11 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 6.
Předsedající navrhl volbu pouze jednoho místostarosty. Dále nebyly vzneseny žádné další návrhy.

• Schvaluje výkon funkce starosty obce jako dlouhodobě uvolněného dle § 71 zákona o obcích.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,7,8,9,10,11 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 6.
Předsedající navrhl, aby funkce starosty obce byla vykonávána jako uvolněná ve smyslu § 71 zákona 
o obcích. Dále nebyly vzneseny žádné další návrhy.

• Schvaluje tajný způsob volby starosty a místostarosty, předsedů výborů a jejich členů.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,7,8,9,10,11 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 6.
Předsedající navrhl jako v předchozích obdobích způsob volby tajným hlasováním. Dále nebyly 
vzneseny žádné další návrhy.

• Volbou zvolilo na pozici starosty obce Těchonín pana Josefa Sedláčka.
Předsedající uvedl: Na listině nazvané VOLBA STAROSTY jsou uvedena jména všech zastupitelů. 
Zastupitelé zakřížkováním označili svého kandidáta.
Výsledek: Josef Sedláček – na základě tajného hlasování (pro 10, proti 0, zdržel se 0, nepřítomen 1).
Nově zvolený starosta obce uvedl: Dovolte mi abych Vám poděkoval za projevenou důvěru a pevně 
věřím, že budeme spolu s ostatními zastupiteli dobrým týmem.

• Volbou zvolilo na pozici místostarosty obce Těchonín pana Ing. Ladislava Šimka.
Předsedající uvedl: Na listině nazvané VOLBA MÍSTOSTAROSTY jsou uvedena jména všech za-
stupitelů. Zastupitelé zakřížkováním označili svého kandidáta.
Výsledek: Ing. Ladislav Šimek - na základě tajného hlasování (pro 10, proti 0, zdržel se 0, nepříto-
men 1).
Pan Ing. Ladislav Šimek poděkoval za projevenou důvěru při volbě místostarosty.

• Schvaluje počet členů výboru finančního (1x předseda, 4x člen) a počet členů výboru kontrol-
ního (1x předseda, 4x člen).
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,7,8,9,10,11 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 6.
Předsedající úvodem tohoto bodu informoval o povinnosti zřídit finanční a kontrolní výbor dle 
§ 117 odst. 2 a § 84 odst. 2 písm. l) zákona o obcích, neboť funkční období výborů předchozího 
zastupitelstva zaniklo spolu se zánikem původního zastupitelstva. Zastupitelstvo určuje počet členů 
výboru, který musí být lichý (§ 117 odst. 3 zákona o obcích), přičemž finanční a kontrolní výbor 
musí mít nejméně tři členy (§ 119 odst. 1 zákona o obcích). Členy výboru mohou být členové za-
stupitelstva i  jiné osoby, pouze předsedou výboru může být jen člen zastupitelstva (§ 117 odst. 4 
zákona o obcích). Členy kontrolního nebo finančního výboru nemůže být starosta, místostarosta 
ani osoby zabezpečující rozpočtové a účetní práce v obecním úřadu (§ 119 odst. 1 zákona o obcích).
Předsedající tedy navrhl, aby zastupitelstvo zřídilo finanční výbor a kontrolní výbor, přičemž každý 
z nich bude mít celkem pět členů. Dále nebyly vzneseny žádné další návrhy.

• Zvolilo za předsedu finančního výboru pana Jaroslava Chládka.
Předsedající uvedl: Návrhem zastupitelů SNK č. 1 a 2 na funkci předsedy finančního výboru je pan 
Jaroslav Chládek. OBČANÉ PRO OBEC – OBEC PRO OBČANY na funkci předsedy finančního 
výboru navrhují pana Jiřího Trojana, DiS.
Na listině nazvané VOLBA PŘEDSEDY FINANČNÍHO VÝBORU jsou uvedena jména navržených 
členů zastupitelstva obce Těchonín. Dále nebyly vzneseny žádné další návrhy.
Výsledky tajného hlasování: Jaroslav Chládek, počet hlasů 8, Jiří Trojan, DiS., počet hlasů 2, nepří-
tomen 1.

• Zvolilo za předsedu kontrolního výboru pana Ing. Aleše Nepustila.
Předsedající uvedl: zastupitelé z řad SNK č. 1,2 navrhli na funkci předsedy kontrolního výboru pana 
Ing. Aleše Nepustila. Zastupitelé z řad sdružení OBČANÉ PRO OBEC – OBEC PRO OBČANY na 
funkci předsedy kontrolního výboru navrhli pana Ing. Romana Hrdinu.
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Na listině nazvané VOLBA PŘEDSEDY KONTROLNÍHO VÝBORU jsou uvedena jména navrže-
ných členů zastupitelstva obce Těchonín. Dále nebyly vzneseny žádné další návrhy.
Výsledek tajného hlasování: Ing. Aleš Nepustil, počet hlasů 7, Ing. Roman Hrdina, počet hlasů 3, 
nepřítomen 1.

• Zvolilo členy finančního výboru Lenku Moravcovou, Ing. Petra Liebicha, Martinu Pavlišovou, 
Ing. Romana Hrdinu.
Předsedající uvedl: Zastupitelé z řad SNK č. 1,2 navrhli do členství finančního výboru členy zastupi-
telstva obce Těchonín – z řad sdružení OBČANÉ PRO OBEC – OBEC PRO OBČANY pana Jiřího 
Trojana, DiS., dále z řad občanů obce Těchonín paní Lenku Moravcovou, pana Ing. Petra Liebicha 
a paní Martinu Pavlišovou. Zastupitelé z řad KSČM navrhli do členství finančního výboru občany 
obce Těchonín pana Josefa Vychytila. Zastupitelé z řad sdružení OBČANÉ PRO OBEC – OBEC 
PRO OBČANY navrhují na pozice členů finančního výboru Ing.  Romana Hrdinu. Dále nebyly 
vzneseny žádné další návrhy.
Výsledek – na základě tajného hlasování. Čtyři navrhovaní členové s nejvyšším počtem hlasů se 
stanou členy finančního výboru:

 - Lenka Moravcová - počet hlasů- 7,
 - Ing. Petr Liebich - počet hlasů- 10,
 - Martina Pavlišová - počet hlasů- 10,
 - Josef Vychytil - počet hlasů- 3,
 - Ing. Roman Hrdina - počet hlasů 5
 - Jiří Trojan, DiS. – počet hlasů 5, vzdal se členství ve finančním výboru ve prospěch Ing. Ro-

mana Hrdiny.
• Zvolilo členy kontrolního výboru MUDr. Luďka Rybu, Mgr. Otu Pavliše, Ph.D., Jiřího Troja-

na, DiS., Michala Kreusela.
Zastupitelé z řad SNK č. 1,2 navrhli do členství kontrolního výboru členy zastupitelstva obce Tě-
chonín – MUDr. Luďka Rybu z řad sdružení OBČANÉ PRO OBEC – OBEC PRO OBČANY pana 
Ing. Romana Hrdinu, dále z řad občanů obce Těchonín pana Mgr. Otu Pavliše, Ph.D. a pana Micha-
la Kreusela. Zastupitelé z řad KSČM navrhli do členství finančního výboru občany obce Těchonín 
pana Květoslava Frančeka. Zastupitelé z řad sdružení OBČANÉ PRO OBEC – OBEC PRO OBČA-
NY navrhují na pozice členů finančního výboru pana Jiřího Trojana, DiS. a z řad občanů paní Janu 
Duškovou. Dále nebyly vzneseny žádné další návrhy.
Výsledek – na základě tajného hlasování. Čtyři navrhovaní členové s nejvyšším počtem hlasů se 
stanou členy kontrolního výboru:

 - MUDr. Luděk Ryba - počet hlasů- 10,
 - Ing. Roman Hrdina - počet hlasů- 1,
 - Mgr. Ota Pavliš, Ph.D. - počet hlasů- 9,
 - Jiří Trojan, DiS. - počet hlasů- 9,
 - Květoslav Franček - počet hlasů 1,
 - Jana Dušková - počet hlasů 4,
 - Kreusel Michal - počet hlasů 6.

• Schvaluje počet členů výboru stavebního a životního prostředí (1x předseda, 4x člen) a počet 
členů výboru pro občanské záležitosti (1x předseda, 6x člen).
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,7,8,9,10,11 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 6.
Předsedající dále navrhl, aby zastupitelstvo zřídilo tyto výbory, přičemž výbor stavební a životního 
prostředí by mohl mít celkem pět členů (1x předseda a 4x člen). A výbor pro občanské záležitosti by 
mohl mít 7 členů, a to z důvodu větší zastupitelnosti (1x předseda a 6 x člen). Dále nebyly vzneseny 
žádné další návrhy.

• Zvolilo za předsedu výboru stavebního a životního prostředí pana Vlastimila Všetičku.
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Předsedající uvedl: Návrhem zastupitelů SNK č. 1 a 2 na funkci předsedy výboru stavebního a život-
ního prostředí je pan Vlastimil Všetička. Zastupitelé z řad sdružení OBČANÉ PRO OBEC – OBEC 
PRO OBČANY navrhují na pozici předsedy tohoto výboru pana Michala Budiše. Dále nebyly vzne-
seny žádné další návrhy. Výsledek tajného hlasování: Vlastimil Všetička, počet hlasů 6, Michal Bu-
diš, počet hlasů 4, nepřítomen 1.

• Zvolilo za předsedu výboru pro občanské záležitosti Mgr. Ivanku Špinlerovou.
Předsedající uvedl: návrhem zastupitelů SNK č. 1 a 2 společně se sdružením nezávislých kandidátů 
z řad OBČANÉ PRO OBEC – OBEC PRO OBČANY na funkci předsedy výboru pro občanské zá-
ležitosti je paní Mgr. Ivanka Špinlerová. Dále nebyly vzneseny žádné další návrhy.
Výsledek tajného hlasování Mgr. Ivanka Špinlerová, počet hlasů 10, nepřítomen 1.

• Zvolilo za členy výboru stavebního a životního prostředí Michala Budiše, Daniela Krejsu, Jiří-
ho Junka, Karla Luxe.
Předsedající uvedl: Zastupitelé z řad SNK č. 1,2 navrhli do členství výboru stavebního a životního 
prostředí členy zastupitelstva obce Těchonín, z řad sdružení OBČANÉ PRO OBEC – OBEC PRO 
OBČANY pana Michala Budiše a řad občanů obce Těchonín dále pana Daniela Krejsu a Radima 
Mertu. Z řad KSČM dále pana Jiřího Junka. Zastupitelé z  řad KSČM navrhli do členství tohoto 
výboru shodně pana Jiřího Junka a řad občanu taktéž pana Radima Mertu. Zastupitelé z řad sdru-
žení OBČANÉ PRO OBEC – OBEC PRO OBČANY navrhují na pozice členů tohoto výboru pana 
Michala Budiše a pana Karla Luxe z řad občanů. Na listině nazvané VOLBA ČLENŮ VÝBORU 
STAVEBNÍHO A ŽIVOTNÍHO PROSTŘEDÍ byla uvedena jména navržených členů zastupitelstva 
obce Těchonín a občanů obce Těchonín. Dále nebyly vzneseny žádné další návrhy. Výsledek – na 
základě tajného hlasování: Čtyři navrhovaní členové s nejvyšším počtem hlasů se stanou členy vý-
boru stavebního a životního prostředí:

 - Michal Budiš - počet hlasů 10,
 - Radim Merta - počet hlasů 4,
 - Daniel Krejsa – počet hlasů 9,
 - Jiří Junek - počet hlasů 10,
 - Karel Lux - počet hlasů 7.

• Zvolilo za členy výboru pro občanské záležitosti Lenku Moravcovou, Petru Marešovou, Hanu 
Všetičkovou, Terezu Velehradskou, Jarmilu Pohlovou, Mgr. Kateřinu Sedláčkovou.
Předsedající uvedl: Zastupitelé z řad SNK č. 1,2 navrhli do členství výboru pro občanské záležitosti 
členy zastupitelstva obce Těchonín z  řad občanů obce Těchonín paní Lenku Moravcovou, Petru 
Marešovou, Jarmilu Pohlovou, Terezu Velehradskou. Zastupitelé z řad KSČM navrhli do členství 
finančního výboru občanku obce Těchonín paní Hanu Všetičkovou. Na listině nazvané VOLBA 
ČLENŮ VÝBORU PRO OBČANSKÉ ZÁLEŽITOSTI jsou uvedena jména navržených členů zastu-
pitelstva obce Těchonín a občanů obce Těchonín. Přítomnými občany a zastupiteli nebyly vzneseny 
žádné protinávrhy.
Výsledek – na základě tajného hlasování. Šest navrhovaných členů s nejvyšším počtem hlasů se 
stanou členy výboru pro občanské záležitosti:

 - Lenka Moravcová - počet hlasů 10,
 - Petra Marešová - počet hlasů 10,
 - Hana Všetičková - počet hlasů 10,
 - Tereza Velehradská - počet hlasů 10,
 - Jarmila Pohlová - počet hlasů 10,
 - Mgr. Kateřina Sedláčková- počet hlasů 10.

• Schvaluje neuvolněným členům zastupitelstva obce za výkon své funkce odměny za měsíc: mís-
tostarosta 14.000 Kč, předseda výboru 2.757 Kč, člen výboru 2.298 Kč, člen zastupitelstva bez 
dalších funkcí 1.379 Kč, člen výboru z řad občanů „nezastupitel“ 1.000 Kč/rok. V případě sou-
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běhu výkonu více funkcí se stanovuje odměna jako souhrn odměn za výkon. Odměna bude posky-
tována od 1. 11. 2022. V případě nástupu náhradníka na uvolněný mandát člena zastupitelstva obce 
bude odměna ode dne složení slibu. V případě budoucích změn v obsazení jednotlivých funkcí 
bude odměna poskytována ode zvolení do příslušné funkce.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,7,8,9,10,11 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 6.
Předsedající navrhl, aby neuvolněným členům zastupitelstva byla v  souladu s  § 72 zákona 
č. 128/2000., O obcích a nařízení vlády č. 338/2017 Sb., o odměnách za výkon funkce členům za-
stupitelstev, v platném znění, poskytována měsíční odměna ve výši: Jedná se o výši odměn ve stejné 
výši, jak tomu bylo v předešlém volebním období. Pro srovnání jsou maxima těchto částek uvedená 
v závorce.

 - místostarosta 14.000 Kč/měsíc (26.051 Kč)
 - předseda výboru 2.757 Kč/měsíc (2.894 Kč)
 - člen výboru 2.298 Kč/měsíc (2.412 Kč)
 - člen zastupitelstva bez dalších funkcí 1.379 Kč/měsíc (1.448 Kč)
 - člen výboru z řad občanů „nezastupitel“ 1.000 Kč/rok (dle návrhu zastupitelů z řad sdružení 

OBČANÉ PRO OBEC – OBEC PRO OBČANY).
 » Zastupitel Ing.  Roman Hrdina okomentoval návrh odměňování členů výboru z  řad občanů. 

Dále navrhl projednat možnost krácení odměn za neúčast na zasedáních ZO na některém z ná-
sledujících řádných zasedání zastupitelstva obce. K tomuto se vyjádřil starosta a obce doporučil 
připravit návrh na řádné zasedání zastupitelstva obce.

 » Zastupitel Jaroslav Chládek navrhnul za finanční výbor zmrazit odměny zastupitelů a členů vý-
boru po celou dobu volebního období. K tomuto se vyjádřil starosta a obce doporučil připravit 
návrh na řádné zasedání zastupitelstva obce.

 » Následovala debata ke krácení odměn a výše odměn při sloučení funkcí.

Diskuse: (příspěvky byly vzaty na vědomí)
zastupitel Jiří Trojan, DiS

• poděkoval občanům za hlasy, které dostalo sdružení Občané pro obec - obec pro občany a díky 
nim má sdružení tři zastupitele v Zastupitelstvu obce Těchonín a dále uvedl, že se vzdá poloviny 
odměny zastupitele po dobu jednoho roku ve prospěch Mladých hasičů a Spolku rekreačních 
sportů Těchonín.

občan Karel Vencl
• okomentoval rozložení hlavních funkcí napříč kandidujícími uskupeními. Toto rozložení dle 

jeho názoru není rovnoměrně rozložené. Na druhou stranu vyzdvihl fenomén naši obce, a to 
velký zájem občanů se aktivně podílet na dění v obci. Do zastupitelstva kandidovalo 44 občanů, 
což je v širokém okolí na velikost naší obce vysoký nadprůměr.

Složení slibu nově zvoleného člena zastupitelstva obce Těchonín.
Na samý úvod dnešního jednání zastupitelstva obce přejdeme k složení slibu nově zvoleným členem 
zastupitelstva obce Těchonín panem MUDr. Luďkem Rybou, a to v souladu s § 69 odst. 2 a 3 zákona 
o obcích. Člen zastupitelstva obce skládá slib před zastupitelstvem obce pronesením slova „slibuji“. 
Člen zastupitelstva obce potvrdí složení slibu svým podpisem. Text slibu:
„Slibuji věrnost České republice. Slibuji na svou čest a svědomí, že svoji funkci budu vykonávat svě-
domitě, v zájmu obce Těchonín a jejích občanů a řídit se Ústavou a zákony České republiky.“

JEDNÁNÍ DNE 16. 11. 2022
ověřovatelé zápisu: Michal Budiš, Jaroslav Chládek 
zapisovatel: Ing. Šimek Ladislav

přítomno zastupitelů: 11/11
Omluveni: Michal Budiš odchod 19:30

přítomno občanů/hostů: 4/0
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Slib byl předložen MUDr. Rybovi k podpisu se současným pronesením slova „slibuji“. Složení slibu 
nebylo odmítnuto, ani slib nebyl složen s výhradou.
Byl složen slib všech přítomných členů zastupitelstva obce Těchonín bez výhrad.

Zastupitelstvo obce:
• Schvaluje program jednání ZO a návrh ověřovatelů zápisu.

Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.
Jednotlivé body programu a návrhy k nim předkládá starosta obce Josef Sedláček, pokud není uve-
deno jinak.

• Bere na vědomí úkoly z minulého ZO.
Z minulého zasedání nevzešel žádný úkol.

• Bere na vědomí zprávu kontrolního výboru.
Na žádost předsedy kontrolního výboru byla přesunuta zpráva kontrolního výboru na příští řádné 
zasedání ZO.

• Bere na vědomí harmonogram kontejnerového svozu na rok 2023.
Svozy budou probíhat ve stejném režimu jako v letech předchozích. V letních prázdninách jsme se 
rozhodli přidat 1x vývoz kontejnerů tak, abychom se pokusili snížit zaplnění kontejnerových míst 
v době největšího tlaku. Takto předložený harmonogram svozu byl svozové firmě schválen.

• Bere na vědomí přípravu provádění inventarizace majetku obce Těchonín.
Starosta p. Sedláček uvedl: inventarizaci majetku v naší obci provádí kontrolní výbor. Tudíž tak jako 
každým rokem ukládám kontrolnímu výboru, v čele s předsedou panem Ing. Alešem Nepustilem, 
provést inventarizaci majetku naší obce v období dle plánu inventur od 17. 11. 2022 do 23. 1. 2023 
a zároveň předávám příkaz k této inventarizaci. Komise dle vyhlášky musí být minimálně dvou-
členná. Tímto tedy žádám předsedu kontrolního výboru pana Ing. Aleše Nepustila o  jmenování 
inventarizační komise.

• Schvaluje výše odměn za práce a služby pro obec na rok 2023.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.
Starosta p. Sedláček předložil k projednání výše odměn za práce a služby na rok 2023

Činnost
odměna v roce 2022

Kč/hod
odměna v roce 2023

Kč/hod

Sečení křovinořezem apod. 150,- 170,-
Hrabání a úklid 100,- 120,-
Knihovnice 150,- 170,-
Kronikářka 200,- 220,-
Sečení sekačkou a křovinořezem – služba občanům 350,- 400,-
Sečení zahradním traktorem – služba občanům 600,- 800,-

Stočné (část obce s veřejnou kanalizací) 2,40 Kč vč. DPH 
Stočné v obecních bytech s ČOV dle aktuálních cen VAK, a. s. Jablonné n. Orlicí 

Stočné v obecních bytech se septikem 22 Kč/m3 vč. DPH

• Schvaluje předložený návrh výše poplatků na rok 2023.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.
Přímé náklady obce na likvidaci komunálního odpadu meziročně stouply o 95.000 Kč - jedná se 
pouze o náklady od svozové společnosti. To je částka, kterou obec Těchonín bude v letošním roce 
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hradit „ze svého“ za odpady nás všech. Starosta p. Sedláček navrhuje, abychom se zamysleli nad 
navýšením poplatků:

Činnost poplatek v roce 2022 poplatek v roce 2023

LKO pro firmy a podnikatele 2500,- /popelnice/rok 3000,- /popelnice/rok

LKO pro občany, chalupáře 750,- /plátce/rok 850,- /plátce/rok

Pes (starší 3 měsíců) 150,- /pes/rok 200,- /pes/rok

 » Zastupitel a předseda finančního výboru uvedl, že tento návrh jednoznačně podpoří. Tento ná-
růst cen byl již avizovaný minulý rok při skokovém zdražení poplatků, které dlouhodobě nebyly 
navyšovány a obec doplácela každoročně nemalé peníze.

 » Zastupitel Jiří Junek by byl pro zvýšení poplatků na 900 Kč, protože s největší pravděpodobností 
dojde k meziročnímu zdražení likvidace odpadů.

 » Místostarosta obce uvedl: Při minulém skokovém zdražení poplatků za svoz odpadů jsme od ob-
čanů měli negativní zpětnou vazbu. Pro mnohé je přijatelnější postupné, pozvolné navyšování, 
cen poplatků, než skokové zdražení po několika letech. Dnes víme, že se tato služba bude nadále 
zdražovat, pojďme tedy tento poplatek pozvolně navyšovat.

Úkol na příští zasedání ZO: zastupitelstvo obce pověřuje místostarostu obce předložením návrhu 
vyhlášek upravující: poplatky za svoz odpadu a poplatek za psy.

• Schvaluje podpis smlouvy o smlouvě budoucí o zřízení věcného břemene a dohodu o umístění 
stavby č. IE-12-2007670/VB/1 A Těchonín, rekonstrukce NN a znění stanoviska obce.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.
Jedná se o dlouhodobě opakovaně diskutovanou stavbu společnosti ČEZ, kterou dojde k rekon-
strukci vedení NN a tedy jeho přesunu v dotčených lokalitách z venkovního vedení po stožárech do 
vedení zemí. V souvislosti s tímto, by se realizovalo nové vedení veřejného osvětlení, kdy jednotlivé 
projekty PD jsou v přípravě. Zastupitelé v podkladech obdrželi i návrh smlouvy, část projektové 
dokumentace se situací, návrh vyjádření obce s předestřeným souhlasem a podmínkami souhlasu 
se stavbou.
 » Občan Karel Vencl uvedl: Projekty na VO nejsou ještě dokončené. Nejsou dokončené projekty 

pro ČEZ, které měly být podkladem pro projekty VO. Projektanti požádají o prodloužení ter-
mínu dodání PD na VO, a to jak v Celném, tak i Těchoníně. Poslední informace o realizaci akce 
ČEZu je rok 2024.

• Schvaluje prodej části pozemkové parc. č. 219/1 k. ú. Těchonín o výměře 9 m2 nově označené 
jako parc. č. 519 v k. ú. Těchonín dle GP č. 567-218/2021 vyhotoveného Ing. Tomášem Švábem-
-Gefis, IČ:73278688 a podpis smlouvy za nabídkovou cenu 2.190 Kč. Panu G. M.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.
ZO na zasedání konaném dne 14. 9. 2022 usnesením č. 521 schválilo záměr prodeje části pozemko-
vé parc. č. 219/1 v k. ú. Těchonín o výměře 9 m2 nově označené jako parc. č. 519 v k. ú. Těchonín dle 
GP č. 567-218/2021 vyhotoveného Ing. Tomášem Švábem -Gefis, IČ:73278688 za vyvolávací částku 
2.189 Kč stanovenou zpracovaným odborným posudkem č. 13a/2021 Ing. Janou Vogelovou. Doba 
pro podání nabídek byla identická jako doba zveřejnění na úředních deskách, tedy od 5. 10. 2022 
do 16. 11. 2022 do 12:00 hod. Vyvolávací částka, a tedy hodnota nejnižšího podání nabídky byla 
stanovena na 2.189 Kč. Přihlášky k záměru mohli zájemci v uvedené době podávat v uzavřených 
obálkách s nápisem „Neotevírat - nabídka parc. č. 519 v k. ú. Těchonín“ na obecním úřadě. Přihláš-
ka měla obsahovat jméno, příjmení a data narození žadatele, tel. kontakt a dále jeho kontaktní údaje 
a nabídkovou cenu. Jediným, kdo se k záměru pronájmu přihlásil, byl G.M. s předloženou cenovou 
nabídkou 2.190 Kč. Starosta p. Sedláček seznámil přítomné s návrhem kupní smlouvy.

• Bere na vědomí ošetření javoru mléč v dolním Těchoníně na parc. č. 1146/1 v k. ú. Těchonín.
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V uplynulé době došlo k ošetření tohoto stromu a byly provedeny vazby koruny. Vše proběhlo dle 
CN a strom je již ošetřen a zabezpečen. V této době nadále probíhají kroky vedoucí k prohlášení 
stromu za „památný“. Dle názoru starosty p. Sedláčeka a odborníka – Ing. Zuzky Špinlerové, Ph.D. 
byl zákrok proveden maximálně šetrně a odborně. Věříme, že obec pro vitalitu a další zachování 
tohoto významného stromu udělala maximum.

• Bere na vědomí informace o stavebních akcích:
 » Údržba místních komunikací:

V letošním roce byly provedeny údržby místních a účelových komunikací konkrétně u hřbitova 
v  Těchoníně, sjezdy u  starých bytovek, sjezdy k  bytovým domům č.  p. 71 a  110 Těchonín, dále 
byla dokončena údržba komunikace u domu č. p. 102 Těchonín a u domu č. p. 94 Těchonín, dále 
proběhla údržba komunikace vedoucí na Vlčkovice a ke hřbitovu na Celné ze strany od Mladkova – 
zde bude v následující době provedena zásadnější údržba, dále byla provedena údržba komunikace 
od domu č. p. 64 Těchonín ve směru k domu č. p. 63 Těchonín a také údržba komunikace u celenské 
kapličky k domu č. p. 50 Celné. Celkové náklady na tuto údržbu komunikací byly 104.400 Kč.
 » Dále byly provedeny údržby asfaltováním ze strany společnosti Strabaq:

 - komunikace u prodejny Konzum v Těchoníně
415.702 Kč (vysoutěžená cena díla), 108.905 Kč (vícepráce dle dohody s objednatelem) – ob-
ruby, odvodnění, množství asfaltu, frézování a úpravy povrchů

 - komunikace u MŠ
485.584 Kč (vysoutěžená cena díla), 86.732 Kč (vícepráce dle dohody s objednatelem) – fré-
zováním a úpravy povrchů, napojení komunikací, navýšení množství asfaltu

 - komunikace u domu č. p. 140 Těchonín
165.579 Kč (vysoutěžená cena díla), 84.747 Kč (vícepráce dle dohody s objednatelem) – fré-
zování, obruby, navýšení množství asfaltu

 - komunikace na Vlčkovice
175.732 Kč (cena dle objednávky), další práce provedla společnost Klas Nekoř, které jsme 
poskytli zbylý materiál určený na údržbu komunikací.

 » Dokončení akce: „Parkoviště u mateřské školy Těchonín“
Akce je již dokončená, zde nebyly žádné více a  méněpráce, v  rámci realizace byla dle CN 
758.782 Kč.

 » Dokončení akce: „Výstavba kolny pro byty objektu školní jídelny Těchonín, č. p. 188“
Akce je již dokončená, zde nebyly žádné více a  méněpráce. Akce byla provedena za částku 
877.388,89 Kč vč. DPH. V SOD je cena vč. DPH 906.252 Kč (vyfakturováno bylo dle skutečnosti 
a dle výše sazby DPH) na jednotlivých stavebních objektech. Mylně se mezi lidmi šíří informace 
o ceně kůlen, v ceně realizace jsou i zpevněné plochy ze zámkové dlažby, odvodnění a oplocení. 
Z tohoto důvodu nelze mluvit pouze o stavbě objektu kůlen…

 » Realizace pískoviště v zahradě mateřské školy
Při výstavbě kůlen pro byty v ŠJ byl zabrán ve školkové zahradě prostor pro pískoviště, z toho 
důvodu bylo zbudováno nové za částku dle CN ve výši 78.566 Kč. Provedla společnost ISO-
TEP, s. r. o.

 » Realizace vstupu do školní jídelny
U dokončených vstupních prostor do školní jídelny, byly vyhotoveny dva vyvýšené záhony z be-
tonových palisád a bylo provedeno nové schodiště, které nahradilo stávající provizorní vstup do 
ŠJ. Cena díla je 153.460 Kč. Dále bylo dořešeno zábradlí u tohoto schodiště, mělo by být osazeno 
do konce příštího týdne a jeho cena je 63.232 Kč.

 » Informace k provádění akce: „Stavební úpravy bytu č. 5 a č. 6. v BD Těchonín, č. p. 166“
Minulý týden započaly práce spojené s výměnou střešních oken, tento týden budou práce do-
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končeny, doposud nevznikly žádné více, ani méně práce, a jejich vznik se již v tuto chvíli nepřed-
pokládá. Celková cena díla činí 392.888 Kč.

 » Informace ke zhotovení zpevněné plochy před rodinným domem č. p. 67 Těchonín
V rámci provádění údržby komunikace bylo přistoupeno k dílčím změnám, které zlepšily pod-
mínky v celém prostředí prodejny Konzum. Nebylo však počítáno s dokončením zpevněné plo-
chy před domem č. p. 67 Těchonín, která je rovněž v majetku obce Těchonín – komunikace. Na 
základě poptávky u fy Isotep, s. r. o. byla předložena CN s nabídkovou cenou 113.574,33 Kč. Na 
základě dobrých zkušeností s touto společností byla uzavřena smlouva o dílo s termínem plnění 
od 21. 11. 2022 do 14. 12. 2022.

• Schvaluje přidělení bytu č. 12 v BD č. p. 180 Těchonín paní K. Š.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.

• Schvaluje přidělení bytu č. 3 v BD č. p. 175 Těchonín panu a paní Č.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.
Starosta p. Sedláček uvedl: na základě dlouhodobě řešených a diskutovaných žádostí několika ná-
jemníků obecních bytů (myšleno s těmito nájemníky) o možnosti výměny, směny apod. bytu za 
menší, či větší, a to z různých důvodů, jsem se rozhodl nevyhlásit nájem uvolněného bytu č. 12 v BD 
č. p. 180 Těchonín o velikosti 2+1 (62,5 m2). Následně vysvětlím proč. Jak všichni víme, současný 
nájemník se stěhuje do svého domu. To je taky důvod pro uvolnění jím obývaného bytu. Pak je zde 
nájemnice, která žije se svou dcerou v obecním bytě č. 3 v BD č. p. 175 Těchonín o velikosti 3+1 
(114, 97 m2), pro kterou je tento byt velký a měla by zájem o byt menší, nejlépe dvoupokojový. Dal-
šími nájemníky, kteří řeší situaci s bytem, ve kterém jsou v současné době v nájmu, jsou nájemníci 
obecního bytu č. 3 v domě č. p. 188 Těchonín o velikosti 1+1 (57,51 m2), kteří by měli zájem o byt 
velký, a to nejen z důvodu plánované velké rodiny.
Protože dlouhodobě pracujeme s možností přílivu, mohu -li to tak nazvat, mladých lidí, párů a ro-
din do naší obce, byla by škoda, kdybychom o  další mladou rodinu přišli. Nájemnici posledně 
zmíněného bytu, kteří mají v současné době nově narozeného potomka, zvažují podání výpovědi 
z  tohoto bytu a  tedy opuštění naší obce. Nabízí se zde možnost projednat „výměnu nájemníků“ 
v obecních bytech následovně:
Současná nájemnice bytu č. 3 v BD č. p. 175 Těchonín by mohla přejít do bytu č. 12 v BD č. p. 180 
Těchonín a nájemníci bytu č. 3 v č. p. 188 Těchonín by mohli přejít do bytu č. 3 v BD č. p. 175 Těcho-
nín. Na základě tohoto přechodu nájemníků by nedošlo k odlivu další mladé rodiny z Těchonína 
a následně by se přidělil jejich uvolněný byt. Na závěr doplním, že nájemníci jsou seznámeni se 
stavy bytových jednotek a přijímají je.
 » Zastupitelé obce se po krátké debatě shodli a žádostem vyhověli.
 » Nájemníci, kteří by chtěli z nějakého důvodu směnu bytu za jiný, mohou své žádosti směřovat na 

obecní úřad obce. Pokud bude možná dohoda, může být žádosti vyhověno.
• Schvaluje přidělení bytu č. 3. v objektu školní jídelny č. p. 188 Těchonín žadateli č. 1.

Obec vyhlásila pronájem předmětného bytu dne 8.  11.  2022. Do předem stanoveného termínu, 
tj. 16. 11. 2022 do 12:00 hod. byly doručeny 4 žádosti. Všichni žadatelé jsou doplněni do rozdaných 
hlasovacích lístků.
Výsledkem tajného hlasování je přidělení bytu žadateli č. 1
(5 hlasů žadatel č. 1, 4 hlasy žadatel č. 2, 2 hlasy žadatel č. 3, 0 hlasů žadatel č. 4).

• Schvaluje přidělení bytu č. 5. BD č. p. 166 Těchonín žadateli č. 1.
Obec vyhlásila pronájem předmětného bytu dne 9. 11. 2022, a to i přes probíhající stavební úpra-
vy bytu. Do předem stanoveného termínu, tj. 16. 11. 2022 do 12:00 hod. byly doručeny 2 žádosti. 
Všichni žadatelé jsou doplněni do rozdaných hlasovacích lístků.
Výsledkem tajného hlasování je přidělení bytu žadateli č. 1
(6 hlasů žadatel č. 1, 5 hlasů žadatel č. 2)
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• Bere na vědomí míru inflace vyjádřené přírůstkem průměrného ročního indexu spotřebitel-
ských cen.
Pro přípravu inflačního navýšení cen nájemného v obecních bytech byl zkoumán přírůstek prů-
měrného ročního indexu spotřebitelských cen. Navýšení by k říjnu 2022 mohlo být cca 14 % a před-
stavuje navýšení nájemného o cca 5,20 Kč za m2 tj. z částky 35,46 Kč/m2 na částku cca 40,43 Kč/
m2 a u nájemného, kde je stávající částka 38,68 Kč/m2 na částku 44,10 Kč/m2. Starosta p. Sedláček 
pověřuje finanční a kontrolní výbor projednáním možnosti navýšení nájemného o tzv. inflační do-
ložku a přednesením doporučení na následujícím řádném zasedání zastupitelstva obce Těchonín 
dne 14. 12. 2022, kde dále proběhne i diskuze k tomuto bodu jednání.

• Bere na vědomí informace ke stavbě na parc. č. 969/21 a 969/8 v k. ú. Těchonín.
Na předešlých jednání zastupitelstva obce Těchonín byly podávány informace o vývoji situace s tou-
to stavbou. Bohužel stavba nebyla odstraněna a z tohoto důvodu byla věc dne 4. 11. 2022 zaslána 
na Městský úřad v Jablonném nad Orlicí, Odbor výstavby a životního prostředí k dalšímu opatření.

• Bere na vědomí návrh střednědobého výhledu rozpočtu ZÁKLADNÍ ŠKOLY A MATEŘSKÉ 
ŠKOLY TĚCHONÍN na roky 2023–2025.
Zítra bude zveřejněn návrh střednědobého výhledu rozpočtu ZÁKLADNÍ ŠKOLY A MATEŘSKÉ 
ŠKOLY TĚCHONÍN na rok 2023 -2025. V případě dotazů k tomuto bodu se obracejte na ředitelku 
ZŠ paní Mgr. Lenku Kreuselovou a Ing. Marcelu Žofkovou.

• Bere na vědomí návrh rozpočtu příspěvkové organizace ZÁKLADNÍ ŠKOLY A MATEŘSKÉ 
ŠKOLY TĚCHONÍN na rok 2023
Zítra bude zveřejněn návrh rozpočtu ZÁKLADNÍ ŠKOLY A MATEŘSKÉ ŠKOLY TĚCHONÍN na 
rok 2023. V případě dotazů k tomuto bodu se obracejte na ředitelku ZŠ paní Mgr. Lenku Kreuselo-
vou a Ing. Marcelu Žofkovou.

• Schvaluje navýšení finančních prostředků rozpočtu ZÁKLADNÍ ŠKOLY A MATEŘSKÉ ŠKO-
LY TĚCHONÍN na rok 2022.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.
V rámci proběhlé „rekonstrukce“ ŠJ bylo zřízeno nové odběrné místo el. S tímto výdajem nebylo 
počítáno v době sestavování rozpočtu a z tohoto důvodu v této části rozpočtu ZÁKLADNÍ ŠKOLY 
A MATEŘSKÉ ŠKOLY TĚCHONÍN chybí finanční zdroje na pokrytí tohoto výdaje. Z tohoto dů-
vodu žádá ředitelka školy o navýšení neinvestičního příspěvku o 100 tis. Kč.

• Schvaluje realizaci akce „Přírodní zahrada při ZŠ Těchonín“ v rámci dotační výzvy č. 5, SFŽP 
ČR, a to včetně dílčích kroků vedoucích k realizaci.
Hlasování: pro: 2,3,4,5,6,7,8,9,10,11 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 1.
Starosta p. Sedláček připomněl, že v předešlé době jsme s spolu s paní ředitelkou ZŠ Mgr. Kreuselo-
vou a zejména z jejího podnětu provedli nezbytná jednání za účelem modernizace školní zahrady. 
Na základě jednání se společností Z+M Partner, spol., s. r. o. Valchařská 3216/17, 702 00 Ostrava – 
Moravská Ostrava, IČ: 26843935 jsme uzavřeli smlouvu o poskytování služeb dotačního manage-
mentu pro akci: „Přírodní zahrady při ZŠ Těchonín,“ a to v rámci Výzvy č. 5/2022 Národního pro-
gramu Životního prostředí, která je vyhlášena Ministerstvem životního prostředí prostřednictvím 
Státního fondu životního prostředí a dále na základě podporované aktivity c) Vybudování a úpravy 
venkovních areálů a pozemků základních, středních a vyšších odborných škol pro podporu výuky 
ve venkovním prostředí. Předpokládaná cena realizace je 571.695 Kč. Z toho vlastní zdroje obce by 
mohly činit cca 85.754 Kč. Starosta dále informoval o struktuře návrhu nové zahrady a seznámil 
přítomné s novým vzhledem.

• Bere na vědomí rozpočtové opatření č. 6/2022, č. 7/2022.
Z důvodu vznikajících nákladů na volby do zastupitelstev obcí a 1/3 Senátu Parlamentu ČR bylo 
nutné provést rozpočtovou změnu č.  2022/06, konkrétně nákup kancelářských potřeb ve výši 
10.440 Kč, cestovné 562 Kč a stravné pro členy okrskové volební komise ve výši 2.880 Kč. Celkem 
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došlo k úbytku finančních prostředků ve výši 13.882 Kč. Veškeré výdaje na volby jsou kryté dotací 
ve výši 96.000 Kč, kterou jsme obdrželi již v září 2022.

• Bere na vědomí rozpočtové opatření č. 7/2022.
Na straně příjmů byla navýšena již přijatá daň z příjmů právnických osob o 500.000,– tis. Kč, příjem 
z pokuty za nepovolenou skládku 22.500 Kč.
U výdajů došlo k navýšení u:
 » opravy silnic, místních komunikací oproti schválenému rozpočtu o 820.000 Kč (jedná se o opra-

vu u č. p.140 a vícepráce)
 » zpevnění ploch, chodníky 90.000 Kč
 » čištění a údržba ČOV, rozbory vzorků 20.000 Kč
 » závěrečné vyúčtování dotace MMR Energetické úspory ŠJ 35.000 Kč
 » navýšení příspěvku ZŠ na plavání 20.000 Kč (bylo již samostatně schváleno 15. 6. 2022)
 » pískoviště u MŠ 80.000 Kč
 » v bytovém hospodářství platby za nájemníky za vodu 100.000 Kč, za plyn 55.000 Kč
 » pojištění bytových domů 14.000 Kč
 » revize elektroinstalace v bytových domech 55.000 Kč
 » nákup vyžínače 7.000 Kč
 » pozemková agenda, geometrické plány, znalecké posudky vyšší o 33.000 Kč
 » neinvestiční příspěvek Sdružení obcí Orlicko na knihy 7.000 Kč
 » platby návrhů na vklad do katastru nemovitostí 10.000 Kč (přefakturovávají se)
 » nákup pozemků 16.000 Kč
 » investiční příspěvek Sdružení obcí Orlicko na rekonstrukci TIC 7.000 Kč
 » finanční dary za přihlášení k trvalému pobytu 20.000 Kč
 » výdaje na volby 17.000 Kč
 » přesun výdajů na dohody o provedení práce 120.000 Kč

Došlo i ke snížení výdajů, a to u:
 » nebytového hospodářství - zálohy na plyn ubytovna o 40.000 Kč
 » veřejného osvětlení – letos nedojde k realizaci – snížení o 1.140.000 Kč

Stav na bankovních účtech je po této rozpočtové změně vyšší o 744.521,92 Kč.
• Ruší USN č. 20: Zastupitelstvo obce schvaluje neuvolněným členům zastupitelstva obce za vý-

kon své funkce odměny za měsíc: místostarosta 14.000 Kč, předseda výboru 2.757 Kč, člen vý-
boru 2.298 Kč, člen zastupitelstva bez dalších funkcí 1.379 Kč, člen výboru z řad občanů „ne-
zastupitel“ 1.000 Kč/rok.
Hlasování: pro: 2,3,4,5,6,7,8,9,10,11 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 1.
Návrh revokace USN č. 20 ze dne 24. 10. 2022.
Starosta obce uvedl: před termínem dnešního jednání zastupitelstva obce Těchonín mi byl předán 
ze strany zastupitele obce Romana Hrdiny návrh na úpravu USN č. 20 ze dne 24. 10. 2022.
Stávající schválené znění usnesení:
USN č.  20 Zastupitelstvo obce schvaluje neuvolněným členům zastupitelstva obce za výkon své 
funkce odměny za měsíc: místostarosta 14.000 Kč, předseda výboru 2.757 Kč, člen výboru 2.298 Kč, 
člen zastupitelstva bez dalších funkcí 1.379 Kč, člen výboru z řad občanů „nezastupitel“ 1.000 Kč/
rok.
V případě souběhu výkonu více funkcí se stanovuje odměna jako souhrn odměn za výkon. Od-
měna bude poskytována od 1. 11. 2022. V případě nástupu náhradníka na uvolněný mandát člena 
zastupitelstva obce bude odměna ode dne složení slibu. V případě budoucích změn v obsazení jed-
notlivých funkcí bude odměna poskytována ode zvolení do příslušné funkce.
Návrh změny znění usnesení: USN č. 20 Zastupitelstvo obce schvaluje neuvolněným členům za-
stupitelstva obce za výkon své funkce odměny za měsíc: místostarosta 14.000 Kč, předseda výboru 
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2.757 Kč, člen výboru 2.298 Kč, člen zastupitelstva bez dalších funkcí 1.379 Kč, člen výboru z řad 
občanů „nezastupitel“ MAXIMÁLNĚ VE VÝŠI 1 000 Kč/rok. O  ODMĚNĚ ČLENA VÝBORU 
„NEZASTUPITELE“ BUDE ROZHODOVAT ZASTUPITELSTVO OBCE TĚCHONÍN NA ZÁ-
KLADĚ NÁVRHU PŘEDSEDY PŘÍSLUŠNÉHO VÝBORU ZASTUPITELSTVA OBCE. V NÁVR-
HU NA ODMĚNU SE ZOHLEDNÍ ČINNOST „NEZASTUPITELE“ V PŘÍSLUŠNÉM VÝBORU.
V případě souběhu výkonu více funkcí se stanovuje odměna jako souhrn odměn za výkon. Od-
měna bude poskytována od 1. 11. 2022. V případě nástupu náhradníka na uvolněný mandát člena 
zastupitelstva obce bude odměna ode dne složení slibu. V případě budoucích změn v obsazení jed-
notlivých funkcí bude odměna poskytována ode zvolení do příslušné funkce.
 » Zastupitelé se ve většině shodli na novém znění usnesení a zrušení původního usnesení.
 » Zastupitel Jiří Junek zhodnotil tuto úpravu za zbytečnou.

• Schvaluje neuvolněným členům zastupitelstva obce za výkon své funkce odměny za měsíc: mís-
tostarosta 14.000 Kč, předseda výboru 2.757 Kč, člen výboru 2.298 Kč, člen zastupitelstva bez 
dalších funkcí 1.379 Kč, člen výboru z řad občanů „nezastupitel“ maximálně ve výši 1.000 Kč/
rok. o odměně člena výboru „nezastupitele“ bude rozhodovat zastupitelstvo obce Těchonín na 
základě návrhu předsedy příslušného výboru zastupitelstva obce. V návrhu na odměnu se zo-
hlední činnost „nezastupitele“ v příslušném výboru. V případě souběhu výkonu více funkcí se 
stanovuje odměna jako souhrn odměn za výkon. Odměna bude poskytována od 1. 11. 2022. 
V  případě nástupu náhradníka na uvolněný mandát člena zastupitelstva obce bude odměna 
ode dne složení slibu. V případě budoucích změn v obsazení jednotlivých funkcí bude odměna 
poskytována ode zvolení do příslušné funkce.
Hlasování: pro: 2,3,4,5,6,7,8,9,10,11 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 1.

• Bere na vědomí informace k obecním bytům.
Starosta p. Sedláček uvedl: v poslední době se v médiích dozvídáme o množících se případech vzni-
ku plísní v bytech. Tuto věc jsme zaznamenali i v několika případech v našich nájemních bytech. 
Tyto jsou individuálně prověřovány, ale potvrzuje se, že lidé začínají více šetřit a tím pádem méně 
větrají, méně topí a to má negativní vliv na klima v bytech. Není žádnou novinkou, že každý uživatel 
jakéhokoliv bytu, či domu musí větrat intenzivně v častějších, krátkých intervalech, kdy spolu s vy-
tápěním dochází k řádnému užívání svěřeného bytu. Nutno podotknout, že můžeme jakkoli em-
paticky chápat negativní dopady zdražování cen energií na rodinné rozpočty, tak pohledem druhé 
strany nelze přijímat špatné užívání bytů a tím porušování nájemních smluv. Je to situace nelehká, 
nicméně doposud zjištěné skutečnosti odpovídají právě nesprávnému užívání bytů.
 » Místostarosta uvedl: správné větrání, tj. krátké intenzivní vyvětrání prostoru nemá vliv na zvýše-

ní nákladů na vytápění a naopak povede k hygienicky čistému prostředí, kde se nebudou tvořit 
nežádoucí plísně.

• Schvaluje Dodatek č. 3 ke smlouvě o zimní údržbě komunikací se společností Jamenská, a. s. 
a jeho podpis.
Hlasování: pro: 2,3,4,5,6,7,8,9,10,11 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 1.
Obec obdržela návrh dodatku č. 3 ke smlouvě o zimní údržbě komunikací, kterou se mění částka 
za hodinu práce stroje traktor + radlice čelní, nebo zadní, dále traktor + sypač na 750 Kč/h. + DPH. 
Starosta p. Sedláček seznámil přítomné s problematikou zimní údržby. Jedná se o zdražení z částky 
650 Kč/h. + DPH.

Diskuse: (příspěvky byly vzaty na vědomí)
starosta p. Sedláček

• pozval občany na následující akce:
 - rozsvěcení stromu v Celném v sobotu 27. 11. 2022
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 - rozsvěcení stromu v Těchoníně v neděli 26. 11. 2022
 - v pátek 5. 12. 2022 proběhne tradiční akce „Čertovský rej“ u obecního úřadu

občan Karel Vencl
• informoval o  instalaci vánoční výzdoby z plošiny, která je naplánovaná na pátek 25. 11. 2022 

v Těchoníně i na Celném.

Zastupitelstvo obce:
• Schvaluje program jednání ZO a návrh ověřovatelů zápisu.

Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.
Jednotlivé body programu a návrhy k nim předkládá starosta obce Josef Sedláček, pokud není uve-
deno jinak.

• Bere na vědomí úkoly z minulého ZO.
 - Předseda kontrolního výboru Ing. Aleš Nepustil přednesl zprávu kontrolního výboru. Zpráva se 
týká poplatků za odpady, paušalizace jízdních nákladů a vnitřní řád kontrolního a finančního 
výboru, posouzení míry inflace a následné navýšení cen nájemného.
Pro kontrolní výbor vyplynul z jednání úkol zrekapitulovat paušalizaci jízdních nákladů a před-
ložit v lednu případný nový návrh.

 - Předseda finančního výboru Jaroslav Chládek přednesl zprávu finančního výboru. Zpráva se 
týkala inflační doložky, posouzení mimořádné odměny za uplynulé období pro starostu obce, 
návrh na termínovaný vklad, posouzení míry inflace a následné navýšení cen nájemného.

• Schvaluje plán zasedání a činnosti ZO na rok 2023.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.
Po návrhu zastupitele Ing. Romana Hrdiny bude z plánu vypuštěna zpráva činnosti spolku SDH. 
Zpráva velitele JSDH Těchonín bude přesunuta na prosinec 2023.

• Schvaluje pravidla rozpočtového provizoria 2023.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.
Návrh rozpočtu obce na rok 2023 je ve fázi přípravy, a proto je nutné schválit Pravidla rozpočtového 
provizoria 2023. Jsou stejná, jako v předchozím roce.

• Bere na vědomí rozpočtové opatření č. 8/2022.
Touto rozpočtovou změnou došlo k navýšení u příjmů o:
 » dotace na volby prezidenta 18.800 Kč
 » průtokový transfer – dotace z Operačního programu Jana Amose Komenského pro ZŠ ve výši 

795.325 Kč (tato částka byla přeposlána na účet ZŠ – v této rozpočtové změně vidíme změnu i ve 
výdajích v paragrafu základní školy)

 » příjmy byly zvýšeny (a zároveň i sníženy) o částku 316.254 Kč z důvodu nutnosti doplnění ná-
stroje a zdroje u částky dotace pro JSDH ze SZIFu

 » příjmy ze stočného vyšší o 30.000 Kč než schválený rozpočet
 » příspěvky od občanů na ohňostroj, rozsvícení vánočních stromů 11.000 Kč
 » přijaté nedoplatky od nájemníků z vyúčtování služeb 25.000 Kč
 » přefakturace nákladů spojených s prodejem pozemků 22.000 Kč
 » příjmy z prodeje pozemků 2.078.000 Kč.

U výdajů došlo ke změně v následujících položkách:
 » u lesů snížení výdajů na stromky a oplocenky 20.000 Kč

JEDNÁNÍ DNE 14. 12. 2022
ověřovatelé zápisu: Ing. Aleš Nepustil, MUDr. Luděk Ryba 
zapisovatel: Ing. Šimek Ladislav

přítomno zastupitelů: 11/11
Omluveni: --

přítomno občanů/hostů: 2/0
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 » výdaje na elektro revize v prodejně v Celném 5.000 Kč
 » zvýšení dotace pro Konzum o 41.000 Kč
 » oprava paragrafu u parkoviště u MŠ 300.000 Kč
 » paragraf SPOZu a  společenských akcí navýšení u  služeb o  10.000 Kč, občerstvení 10.000 Kč 

a věcné dárky 20.000 Kč
 » paragraf volby do zastupitelstev obcí byl upraven na přesné částky výdajů na volby, které jsou 

hrazeny z dotace Pardubického kraje
 » u voleb prezidenta ČR byl doplněn výdaj na kancelářské potřeby ve výši 10.431 Kč.

Poslední změnou byl převod z účtu ČNB na účet u KB ve výši 1.000.000 Kč.
Rozpočtovým opatřením došlo k navýšení peněžních prostředků o 2.009.969 Kč.

• Schvaluje předložený návrh výše odměn za práce a služby pro obec na rok 2023 – položka sečení 
křovinořezem.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.
Sečení křovinořezem apod. 170 Kč/hod. (navýšení na 200 Kč/hod.)

• Schvaluje Obecně závaznou vyhlášku obce Těchonín č. 1/2022 o místním poplatku za obecní 
systém odpadového hospodářství.
Hlasování: pro: 1,3,4,5,6,7,8,9,10,11 proti: -, zdrželi se: 2, omluveni: -.
 » Tato vyhláška nahradí vyhlášku předchozí obecně závaznou vyhlášku obce Těchonín č. 2/2021 

o místním poplatku za obecní systém odpadového hospodářství.
 » Probíhala opětovná delší debata, která vyústila návrhem Ing. Romana Hrdiny na 50% slevu pro 

děti do 18 let.
Zastupitelé se shodli na návrhu z minulého zasedání, tedy bez 50% slevy pro děti do 18 let.

• Schvaluje obecně závaznou vyhlášku obce Těchonín č. 2/2022 o místním poplatku ze psů.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.
Zastupitelé se na této podobě vyhlášky shodli bez připomínek.

• Schvaluje upravit výši nájemného o přírůstek průměrného ročního indexu spotřebitelských cen 
proti roku předcházejícímu na základě uplatnění čl. III, bodu 3.2 nájemních smluv.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.

 - Starosta p. Sedláček informoval o růstu inflace vyjádřeným jako přírůstkem průměrného roč-
ního indexu spotřebitelských cen. Navýšení by k říjnu 2022 mohlo být cca 14 % a představuje 
navýšení nájemného o  cca  5,20 Kč za m2, tj.  z  částky 35,46 Kč/m2 na částku cca  40,43 Kč/m2 

a u nájemného, kde je stávající částka 38,68 Kč/m2 na částku 44,10 Kč/m2. V tuto chvíli však ne-
lze přesně predikovat míru inflace, proto navrhuji schválit pouze fakt, že schvalujeme uplatnění 
předmětného článku nájemní smlouvy, čl. III bod 3. 2.  , kde pronajímatel může jednostranně 
upravit výši nájemného o přírůstek průměrného ročního indexu spotřebitelských cen proti roku 
předcházejícímu.

• Schvaluje střednědobý výhled rozpočtu ZÁKLADNÍ ŠKOLY A MATEŘSKÉ ŠKOLY TĚCHO-
NÍN na roky 2023–2025.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.

• Schvaluje rozpočet příspěvkové organizace ZÁKLADNÍ ŠKOLY A  MATEŘSKÉ ŠKOLY TĚ-
CHONÍN na rok 2023.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.

• Bere na vědomí informace o průběhu stavebních akcí obce.
Informace podal starosta p. Sedláček:
 » zhotovení zpevněné plochy před rodinným domem č. p. 67 Těchonín:

Při údržbě komunikace před Konzumem nebylo počítáno s dokončením zpevněné plochy před 
domem č. p. 67 Těchonín, která je rovněž v majetku obce Těchonín. Obec oslovila společnost 
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Isotep, s. r. o. o sestavení kalkulace pro provedení údržby této zpevněné plochy. Byla předložena 
CN s nabídkovou cenou v celkové výši 113.574,33 Kč. Byla uzavřena Smlouva o dílo s termínem 
plnění od 21. 11. 2022 do 14. 12. 2022.

• Schvaluje návrh předsedů výboru neudělit odměnu členům výboru z řad občanů – nezastupitel 
za rok 2022.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.
Na základě návrhů předsedů kontrolního výboru pana Ing.  Aleše Nepustila, finančního výboru 
pana Jaroslava Chládka, výboru stavebního a životního prostředí pana Vlastimila Všetičky a SPO-
Zu paní Mgr. Ivanky Špinlerové se odměny pro členy výborů z řad občanů („nezastupitel“), vzhle-
dem k jejich krátké době ve funkcích, vyplácet za rok 2022 nebudou.

• Bere na vědomí informace o stavu projekčních činností lokality „U Kasáren“.
Zastupitelé v podkladech k zasedání obdrželi podklady a vedli širší debatu k dosavadní podobě 
projektu.

• Bere na vědomí informace ke změně nájemníka v bytové jednotce v domě č. p. 120 Těchonín.
Vzhledem k úmrtí pana Koska, který byl nájemníkem dle nájemní smlouvy, nájemní smlouva byla 
převedena na paní Koskovou.

• Bere na vědomí informace o  vyúčtování dotace na zajištění potravinové obslužnosti na rok 
2022.
Společnost Konzum, obchodní družstvo v Ústí nad Orlicí, obci Těchonín na základě Veřejnoprávní 
smlouvy o poskytnutí veřejné služby pro zajištění potravinářské obslužnosti a s odkazem na její 
článek č. IV zaslala fakturu na dotaci za období od 1. 1. 2023 do 31. 12. 2023. Příspěvek obce činí 
120.273 Kč.

• Schvaluje podpis dodatku smlouvy o  prodloužení pronájmu reklamní plochy se spol. CE-
TIN, a. s.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.

• Bere na vědomí žádost o  prodloužení lhůty pro předložení Závěrečného vyhodnocení akce: 
„Zvyšování bezpečnosti pěší dopravy při silnici č. II/311 úseku centra obce Těchonín“ ISPRO-
FOND 5537510179.

• Schvaluje udělit v souladu s § 76 zákona č. 128/2000 Sb. panu starostovi Josefu Sedláčkovi od-
měnu za mimořádný rozsah výkonu vedení investičních akcí, za mimořádný rozsah výkonu 
vedení akcí na obnově bytového fondu, za mimořádný rozsah výkonu k získání a revitalizaci 
objektu pro bydlení a úspory finančních prostředků a za mimořádný rozsah výkonu k zajištění 
dalších lokalit pro výstavbu RD za uplynulé volební období ve výši 100.000 Kč před zdaněním.
Hlasování: pro: 3,4,5,6,7,8,9,11 proti: 1,2,10, zdrželi se: -, omluveni: -.
Zastupitelé obce k tomuto bodu dopředu obdrželi od místostarosty p. Šimka jako podklad důvodo-
vou zprávu k návrhu udělení mimořádné odměny, která popisovala:
 » mimořádný rozsah výkonu vedení investičních akcí za uplynulé volební období
 » mimořádný rozsah výkonu vedení akcí na obnově bytového fondu
 » mimořádný rozsah výkonu k získání a revitalizaci objektu pro bydlení a úspory finančních pro-

středků a za mimořádný rozsah výkonu k zajištění dalších lokalit pro výstavbu RD
 » ostatní činnosti

 - Místostarosta p. Šimek navrhuje udělit starostovi p. Sedláčkovi ve výši 100.000 Kč před zdaně-
ním.

 - Po široké debatě o tom, co je a co není běžná práce starosty, posouzení práce starosty nad rámec 
jeho povinností přes debatu o práci při správě bytového fondu a dalšího širokého záběru činností 
se většina zastupitelů shodla podpořit návrh místostarosty a považuje navrhovanou výši odměny 
za adekvátní odváděné práci.
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 - Zastupitel Roman Hrdina po delší debatě nejprve navrhnul udělit starostovi za uplynulé období 
odměnu 25.000 Kč a každý rok posoudit mimořádnost jeho práce. Z navrhovaných bodů se dle 
jeho názoru za mimořádné může považovat pouze bod „Za mimořádný rozsah výkonu k získání 
a revitalizaci objektu pro bydlení a úspory finančních prostředků a za mimořádný rozsah výko-
nu k zajištění dalších lokalit pro výstavbu RD“.

 - Dále se shodl se zastupiteli Jiřím Trojanem a Michalem Budišem o nevhodnosti načasování udě-
lení mimořádné odměny z důvodu zdražování poplatků za odpady a zdražení nájmů v obecních 
bytech na základě inflační doložky v roce 2023. Odměnou starosty dle uvedených zastupitelů již 
bylo znovuzvolení do funkce. Připsaná tabulková odměna starostovi je dle názoru zastupitele 
Ing. Romana Hrdiny adekvátní jeho práci.

 - Zastupitel Ing. Roman Hrdina nakonec ze svého návrhu udělit mimořádnou odměnu starostovi 
za uplynulé období ve výši 25.000 Kč ustoupil a předložil protinávrh starostovi obce neudělit 
mimořádnou odměnu.

• Bere na vědomí delegování zástupce obce na řádné valné hromady společnosti Vodovody a ka-
nalizace Jablonné nad Orlicí, a. s., se sídlem Jablonné nad Orlicí, Slezská 350, PSČ 561 64, IČ: 
48173398.
ZO deleguje starostu p. Sedláčka na všechny valné hromady uvedené společnosti, které se budou 
konat v roce 2023.

• Schvaluje ceník Vodovodů a kanalizací Jablonné nad Orlicí, a. s. - Ceny za vodné a stočné platné 
od 1. 1. 2023.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.
Představenstvo společnosti Vodovody a kanalizace Jablonné nad Orlicí, a. s. stanovilo ceny platné 
od 1. 1. 2023 takto:
vodné 47,90 Kč/m3 bez DPH 52,69 Kč/m3 včetně 10 % DPH

stočné 48,10 Kč/m3 bez DPH 52,91 Kč/m3 včetně 10 % DPH

celkem 96,00 Kč/m3 bez DPH 105,60 Kč/m3 včetně 10 % DPH

Odběratelé na většině území obsluhovaného společností VAK tak zaplatí v  roce 2023 za 1 m3, 
tj. 1.000 litrů vody, 105,60 Kč/m3 včetně DPH. Cena za výrobu a dodávku 1 litru pitné vody včetně 
následného odkanalizování a  vyčištění vyprodukované odpadní vody tak činí necelých 11 halé-
řů. Při průměrné spotřebě 100 l na osobu a den, tj. cca 36,5 m3 za rok, je měsíční výdaj za vodné 
a stočné jednoho obyvatele přibližně 321 Kč. Oproti cenové úrovni roku 2022 se jedná o zvýšení 
o cca 37 Kč za měsíc.
V roce 2022 činil součet cen vodného a stočného 93,28 Kč/m3 včetně DPH. Oproti cenám platným
v roce 2022 tak dochází k navýšení vodného a stočného celkem o 13,2 % (z toho vodné 14,9 %, 
stočné 11,6 %).
Tato hodnota je pod předpokládanou hodnotou inflace a hluboko pod tzv. sociálně únosnou cenou 
pro rok 2023, kterou stanovuje Státní fond životního prostředí pro jednotlivé kraje. U vodného pro 
Pardubický kraj je to 76,63 Kč/m3 včetně DPH (o více než 45 % nad úrovní ceny VAK) a u stoč-
ného 64,42 Kč/m3 včetně DPH (o téměř 22 % nad cenou VAK). V součtu je sociálně únosná cena 
141,05 Kč/m3, tj. o ⅓ vyšší než cenová hladina VAK.
Oborové sdružení SOVAK předpokládá pro rok 2023 nárůst cen vodného a stočného v rozmezí 
10 - 30 % a společnost VAK se tak pohybuje u dolní meze tohoto rozpětí. Ve srovnání s růstem cen 
elektřiny či plynu je růst cen vodného a stočného malý.
Rychlý růst cen energií, který i přes veškerou snahou o včasnou fixaci a pečlivý výběr dodavatelů 
dosáhne přibližně 44 %. To u vodného představuje více než 1,05 Kč na m3 a u stočného dokonce 
1,67 Kč na m3. I přes to zůstává VAK jedním z mála provozovatelů s cenami fixovanými výrazně 
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pod cenovými stropy.
Nárůst cen prací i materiálu potřebného na opravy, i přes veškerou racionalizaci těchto činností, 
znamená téměř 1 Kč/m3 a u stočného 1,37 Kč/m3.
Velmi výrazný je nárůst finančních nákladů, které jsou tvořeny rostoucími úroky z úvěru na nově 
dokončené investice. U vodného je to náklad přibližně 1,24 Kč/m3 a u stočného 0,71 Kč/m3.
Zákonná povinnost tvorby finančních zdrojů na obnovu vodohospodářské infrastruktury a  po-
třeba vybavovat sítě stále nákladnější technologií dálkového sledování, což do budoucna přinese 
významné úspory jak společnosti, tak odběratelům, ale v počátku to znamená nezanedbatelné ná-
klady.
Společnost VAK nadále hledá všechny možnosti, jak svoji práci zefektivnit a tlumit dopady inflace 
do rozpočtů svých zákazníků.

Spotřeba k 31. 12. 2022 bude v souladu se zákonem a odběratelskými smlouvami stanovena vý-
počtem z denních spotřeb fakturovaného období. Odběratel má také možnost stav vodoměru 
k 31. 12. 2022 nahlásit. Z důvodu nutnosti okamžitého zpracování tak musí učinit nejpozději 
do 4. ledna 2023, a to prostřednictvím webových stránek www.vak.cz, či přímo prostřednictvím 
nově provozovaného zákaznického portálu, do kterého je možné se registrovat tamtéž. Podmín-
kou pro přijetí a následné zpracování samoodečtu vodoměru, zadaného ve formuláři „ODEČET 
VODOMĚRU“ (v rychlých odkazech), je vyplnění správného a úplného čísla odběrného místa 
a názvu odběrného místa (obec, ulice, č. p. - obojí je uvedeno na faktuře). Pro registrované uži-
vatele zákaznického portálu tato podmínka zcela odpadá.

• Bere na vědomí výsledky dílčího přezkoumání hospodaření obce za rok 2022 od krajského úřa-
du Pardubického kraje.
Dne 2. 12. 2021 proběhlo v obci dle plánu dílčí přezkoumání hospodaření obce za období 1. 1. 2022 
do 2. 12. 2022 na základě plánu vnějších kontrol krajského úřadu Pardubického kraje. Kontrola 
proběhla bez závad.

Diskuse: (příspěvky byly vzaty na vědomí)
starosta p. Sedláček

• připomněl akce, které rozveselily život v naší obci a po dlouhé době se letošním rokem nesla lin-
ka veselí, o to více ho těšil zájem o setkání se v době předvánoční. Rozsvícení stromku a jesliček 
v Těchoníně, rozsvícení stromu v Celném, Mikulášský rej. Obec se připojila k akci Česko zpívá 
koledy v kapli v Celném. Děti mohly navštívit dílničky ve školní jídelně a také v bývalém hostinci 
U Mostu, kde proběhl i Hospodský kvíz. Všem, kdo se na těchto setkáních podíleli, velmi děkuji 
a vážím si toho. Rád bych poděkoval i Míše Vébrové a Lence Krejčové, které významnou měrou 
připravily čerty a čertice na Mikulášský rej.

• čeká nás možnost přijít si dne 23. 12. 2023 pro Betlémské světlo do kapličky v Celném. Násle-
dovat bude Silvestrovský ohňostroj 31. 12. 2022. V kalendáři je chybně uvedeno 1. 1. 2023, za 
tiskovou chybu se omlouváme. Hned v začátku nového roku nás navštíví ve dnech 7. 1.–8. 1. 2023 
Tři králové a následovat bude 11. 2. masopustní průvod a 19. 2. je přichystaný dětský karneval 
na Otmarce. Je se na co těšit.

• dále starosta poděkoval všem zastupitelům za jejich dosavadní práci a popřál jim pěkné vánoční 
svátky.

Informační zdroj: Zápisy z jednání Zastupitelstva obce Těchonín, zpracoval: Aleš Nepustil
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Rozhovor s Agátkou Votrubcovou
 Přinášíme vám rozhovor s  mladou nadějnou 
plavkyní. Agátka Votrubcová se narodila a žije v Tě-
choníně, je jí 10  let a  navštěvuje Montessori třídu 
v  ZŠ Jamné nad Orlicí. Ve svém mladém věku už 
stihla nasbírat nespočet ocenění a má našlápnuto na 
to, aby následovala svůj největší vzor Báru Seemano-
vou.
Jak ses k plavání dostala a jak dlouho se mu věnu-
ješ?
„Jelikož plavu od miminka, tak můžu říct, že plavu 
10  let. Mamka se mnou jezdila na plavání miminek 
a mně se to líbilo, tak už jsem nepřestala.“
Za tu dobu jsi nasbírala mnoho ocenění. Dokážeš vše vyjmenovat?
„Za poslední 2 roky mám doma hodně medailí, ale nejcennější jsou pro 
mě ty z pohárů republiky. To byla fakt dřina.“
Co se ti na plavání líbí nejvíce a co naopak nejméně?
„Na plavání se mi líbí asi všechno. Některý tréninky jsou ale těžký, ale 
některý zase ne. Mám na plavání i hodně kamarádů a jezdíme i na sou-
středění, kde jenom neplaveme a děláme blbosti s kamarády.“
Jak často trénuješ a reprezentuješ nějaký oddíl?
„Od asi února 2018 plavu v Lokomotivě Česká Třebová. A teď jako men-
ší závodnice trénuju 5 x týdně, z toho je jeden trénink brzo ráno před 
školou. a ten mě baví nejvíc. Na jaře, na podzim a v létě ještě jezdíme na 
soustředění. Jezdí se mnou i ségra, tak to je fajn.“
Jaký je tvůj nejoblíbenější styl?
„Můj nejoblíbenější styl je motýlek. Sice je těžkej, ale je nejlepší. Líbí se 
mi, že je nejhezčí vizuálně.“
Děláš i jiné sporty? A baví tě tělocvik ve škole?
„Jo. Tancuju. Tancuju v TS Neon v Žamberku ve skupině DVK Chilly. 
Ještě ráda lyžuju, každý rok se školou jezdíme na lyžák.
2 x jsem si zkusila triatlon, tam se běhá, plave a  jezdí na kole, to mě 
taky bavilo.
A s mamkou a taťkou jezdíme na kolech.
Tělocvik ve škole mě baví jak kdy, podle toho, co zrovna děláme. Ne-
mám ráda, třeba když hrajeme fotbal a floorbal. Ale baví mě rozcvička 
a sprinty.“
Čeho bys chtěla v plavání dosáhnout? Budeme ti moct jednou fandit až na olympijských hrách?
„Na posledních závodech se mi jeden cíl povedl, překonala jsem oddílový rekord na 50 m motýlek. A da-
leké cíle jsou… Olympijské hry :D“

Agátce přejeme mnoho úspěchů ve vodě i na souši a těšíme se, až jí jednou budeme fandit na olym-
piádě.

Tereza Živná

Trénink

Pohár desetiletých jaro 2022, 
Prostějov

ROZHOVOR S AGÁTKOU



24

Padesáté výročí založení TJ Sokol Těchonín

 V dnešním článku z historie naší obce připomenu výročí, na něž se nějak pozapomnělo. Možná 
je to také tím, že hlavní „tahoun“, dlouholetý předseda této široké organizace, vynikající organizátor 
sportovních akcí a úspěšný sportovec, pan Jiří Leicht, už není mezi námi… Přesto bych chtěla podě-
kovat všem, kdo se podíleli na rozvoji tělovýchovy u nás a uměli v průběhu padesáti let organizovat 
krásné sportovní akce a zapojit do sportu spoustu lidí všech věkových katego-
rií. Je jasné, že není možné v krátkém článku vzpomenout na vše a na všechny, 
i tak však si to zmíněné výročí zaslouží.
 TJ Sokol Těchonín byla založena poprvé v roce 1948, ale hlavně z nedo-
statku prostor ke sportu brzy činnost zanikla. Další pokus proběhl v roce 1962, 
brzy po odchodu obětavých cvičitelů M. Petříka a J. Václavíka však přestala TJ 
pracovat. V červnu 1972 mladí sportovci založili TJ Sokol potřetí. Předsedou 
byl zvolen Rudolf Schmidt. Vznikl oddíl ZRTV (Základní rekreační tělesné 
výchovy) a stolního tenisu. V Celném, kde bylo sportovními nadšenci vybudo-
váno sportoviště s hřištěm, vedlejším kluzištěm a kabinami, byl 15. 6. 1973 za-
ložen oddíl kopané, jehož předsedou se stal pan Vladimír Lochař. Téhož roku 
byl nově ustaven oddíl ledního hokeje s předsedou panem Jaroslavem Šulcem a dále také oddíl odbíje-
né řízený Janem Kalousem, Jiřím Wasserbaue-
rem a Josefem Kittlitzem. V roce 1974 měla TJ 
Sokol již 106 členů a vedl ji pan Jan Leicht st. 
Dne 24. března 1977 vznikl odbor turistiky ve 
vedení s  MUDr.  Dušanem Votrubou.V  roce 
1978 se stal předsedou TJ Sokol MUDr. Dušan 
Votruba a organizace se rozrostla na 144 členů. 
V roce 1985 získala naše TJ 1. místo v okrese 
jako nejlepší vesnická TJ. Zde musím podotk-
nout, že členové TJ Sokol nejen sportovali, ale 
odpracovali na různých akcích v  tomto roce 
4 796 brigádnických hodin. Novým předse-
dou se stal pan Jaroslav Macháč. V roce 1988 
se objevuje další sport – nohejbal. O dva roky 
později se předsedou TJ Sokol stal pan Zdeněk 
Šafek. V témže roce se rozpadla ČSTV a TJ So-
kol Těchonín začal vystupovat jako právnická 
osoba, a to se třemi odbory – ZRTV, Klubem 
českých turistů a  oddílem kopané. ZRTV se 
změnila v roce 1992 na SPV (Sport pro všech-
ny). Za další dva roky byl výbor TJ zrušen. Od 
roku 2003 byl předsedou TJ Sokol pan Jiří Le-
icht. Ve výboru TJ i výborech oddílů se za ta 
léta vystřídala spousta obětavých funkcioná-
řů, cvičitelů a trenérů a všem patří velký dík za 
jejich práci. Nemohu je všechny jmenovat, ale 

Z HISTORIE TĚCHONÍNA

Výbor TJ Solkol v r. 1983
(zleva: Jan Leicht st., RNDr. Jan Kopecký, Květa Wančová,

Marie Urbanová, Jiří Filip st., Emil Trojan,
MUDr. Dušan Votruba, Zdeněk Šafek)

Vladimír Lochař
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u každého odboru uvedu alespoň největší úspěchy a zmíním se o nejznámějších sportovních akcích.

 ZRTV byla složkou, která spojovala největší počet zájemců o sport. Cvičení probíhalo ve volné 
třídě základní školy, v jedné místnosti svobodárny, v jídelně státního statku a nakonec znovu ve škole. 
Cvičitelek a cvičitelů se vystřídaly desítky. Každý z nich přispěl k tomu, že v naší obci měly děti, ale 
i  např.  ženy možnost věnovat se sportovní činnosti. Svěřenci těchto nadšenců se úspěšně účastnili 
různých závodů, soutěží a také spartakiád. V Praze na Strahově vystoupila r. 1975 šestnácka mladších 
žáků vedená pány V. Banašákem a J. Hamanem, na další spartakiádě šestnácka mladších žáků vedená 
panem J. Vackem a ve skladbě pro ženy Z. a A. Leichtovy, M. Urbanová, M. Kosková a M. Šafářová. 
Pracoval u nás i oddíl džezgymnastiky, cvičení žen, krátkou dobu pro dorostence posilování atd.

 Oddíl kopané byl založen dne 15. června 1973 a zapojuje se do sportovní i společenské činnosti 
dodnes. V příštím roce oslaví své půlstoletí a určitě se o jeho historii dozvíme více. Připomenu zde jen 
nevětší úspěchy našich fotbalistů. V roce 1978 vybojovali naši mladší žáci pod cílevědomým vedením 
pana Jaroslava Všetičky 2. místo v okresním poháru a rok na to dokonce 1. místo. V polovině 90. let se 
tento úspěch mladších žáků opakoval pod vedením pana Josefa Sedláčka st. Mužstvo dospělých bojo-
valo od roku 1976 ve II. třídě OP, kde se udrželo do 10. výročí založení. Do II. třídy se opět probojovalo 
v roce 1991 a udrželo se v ní také zásluhou vedoucího a trenéra Jiřího Filipa st. do sezóny 2005 – 2006. 
Další návrat se konal v roce 2009. Jak už to ve sportu bývá, nemusí být k mání neustálá výborná forma 
a navíc jde o kolektiv. Přesto připomínáme další krásný úspěch našich fotbalistů v sezóně 2010/2011, 
kdy se naše mužstvo stalo vítězem OP a postoupilo do krajského kola. V kraji se dlouho neudrželo, ale 
další postup do krajské soutěže po vítězství v OP se konal v sezóně 2015/2016. V současné době hraje 
fotbalový tým Těchonína ve III. třídě okresního přeboru a umísťuje se se spíš směrem ke konci tabulky. 
Nevadí! Ceníme si nejen sportovních úspěchů, ale i společenských. Na hřišti a kabinách v Celném se 
konají hojně navštěvované akce, které členové oddílu kopané TJ Sokol Těchonín spolupořádají, což, 
jak se říká, se počítá. Třeba bude zase lépe.

 Jak jsem již napsala, oddíl stolního tenisu patřil k zakládajícím oddílům TJ Sokol Těchonín, teh-
dy ve výboru s R. Schmidtem a M. Koskem. V těchonínské kronice jsou záznamy o letních tenisových 
turnajích v 80. a 90. letech pod taktovkou bratří Jana a Jiřího Leichtových. Kroužek stolního tenisu 
mládeže vedly paní R. Kuklíková a L. Dostálková od roku 2005, od roku 2008 do roku 2015 pan D. 
Krejsa. Před sezónou 2010/2011 hráli místní tenisté za TJ Sokol Jamné nad Orlicí ve II. třídě. V sezóně 
2010/2011 se rozhodli hájit barvy obce Těchonín (místnost prázdného oddělení MŠ byla zaevidována 
mezi registrované herny, mohla se bezplatně užívat a oddíl s  jednotlivými registrovanými členy byl 
přehlášen). Od sezóny 2011/2012 do sezóny 2017/2018 se v celkovém počtu 10 až 12 mužstev v regi-
onálním přeboru č. 4 umísťovalo naše mužstvo od 1. do 4. místa. V sezóně 2018/2019 v regionálním 
přeboru č. 3 obsadilo 4. místo, v sezóně 2019/2020 v regionálním přeboru č. 3 dokonce 1. místo! Se-
zóna 2020/2021 v regionálním přeboru č. 2 skončila 4. místem a byla z důvodu Covidu 19 nedohraná. 
V sezóně 2021/2022 se umístilo mužstvo stejně a členové rozhodli o ukončení registrovaného oddílu 
Těchonín. V současné době jednotliví hráči reprezentují oddíly okolních obcí a měst.

 V roce 1973 byl ustaven oddíl ledního hokeje, jehož předsedou se stal pan Jaroslav Šulc. V roce 
1977 vzniklo žákovské družstvo ledního hokeje. Hokejisté se věnovali své sportovní činnosti, ale také 
upravovali celenské kluziště. V  roce 1980 skončili naši hokejisté v  okresní soutěži na 3. místě pod 
vedením Ing. J. Pecháčka. V roce 1986 bylo pro nezájem a nedostatek hráčů zrušeno družstvo žáků, 
v následujícím roce ukončilo činnost i družstvo mužů. Kluziště bylo zprovozněno ještě v roce 1990. 
V  roce 2000 se začalo budovat kluziště pod těchonínskou školou a další rok se zde mohl trénovat 
hokej, ale také „jen“ bruslit. V prosinci roku 2009 pánové Michal Ordoš a Roman Leicht založili ho-
kejový oddíl HC ASPV Těchonín, jenž se účastnil Lanškrounské hokejové ligy a v premiérové sezóně 
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obsadil krásné 3. místo. Trenérem byl Ing. J. Pecháček. Tým HC Těchonín není z důvodů, které jsou asi 
všem jasné, složen pouze z hráčů naší obce. Posily musel hledat za dobu, kdy hraje v LHL, v okolních 
obcích. Těchonískými stálicemi (tedy původem) jsou bratři David a  Michal Ordošovi. Také trenér 
Ing. J. Pecháček zastupoval naši obec. Po celou dobu existence HC Těchonín podává pan Michal Ordoš 
zprávy o činnosti a úspěších týmu do Těchonínských listů a na facebookových stránkách. Pro zájemce 
o bruslení také zajišťuje HC Těchonín každoročně akci volného bruslení pro občany a fanoušky těcho-
nínského hokeje na lanškrounském „ledě“. Nesou jméno naší obce a jsou úspěšní – letos prý za dobu 
v LHL nejvíce. Blahopřejeme také panu Michalu Ordošovi k odehranému 200. zápasu v LHL v dresu 
Těchonína.

 Odbor turistiky vznikl v  roce 1977, předsedou byl 
zvolen MUDr.  Dušan Votruba. Od začátku byl odbor veli-
ce aktivní, každoročně pořádal dálkové pochody, v prvním 
roce například 11. Roku 1979 dne 26. května uspořádal od-
bor poprvé dálkový a turistický pochod Toulání kolem Or-
lice aneb Od Pastvinské přehrady k  vojenským pevnostem 
předmnichovské republiky. Podnět k pořádání dal pan Emil 
Trojan, člen výboru OT a znalec vojenských opevnění. Prv-
ního pochodu se účastnilo 106 turistů, start a cíl byl na hřišti 
v Celném (trati byly 15, 35 a 50 km, ale v dalších ročnících 
přibylo 25 a 100 km). Od tohoto roku se Toulání opakovalo 
do roku 1992. Nejvyšší počet účastníků byl v roce 1982, a to 
347. Hlavním organizátorem byl vždy Emil Trojan, Eva Tro-
janová a další členové TO, později (1990) Klubu českých tu-
ristů (KČT), např. Josef Růžička, MUDr. Věslav Walošek atd.
 Občané naší obce ocenili, že rodina Trojanova (pod ne-
oficiální hlavičkou Těchonínský spolek turistů) obnovila v roce 2011 tento pochod – tedy XVI. ročník 
Toulání kolem Orlice. Po velkém úspěchu následoval ještě úspěšnější XVII. ročník (337 „pochodní-
ků“), ale bezprostředně po něm nás navždy opustil ten, kdo se o pochod v průběhu let nejvíce zaslou-
žil, pan Emil Trojan. Jsme vděčni jeho synovi Jiřímu, že se svou rodinou a přáteli pokračuje v téměř 
rodinné tradici a Toulání kolem Orlice je jednou z akcí, které lákají do naší obce spoustu návštěvníků. 
Letos byl pokořen rekord v účasti, na vybranou trať se vydalo 519 pochodníků!

 Cyklistické závody O pouťový koláč na trati Těchonín 
- Králíky a zpět začaly v  roce 1988. Nejprve to byla časov-
ka družstev, později časovka jednotlivců. O  pořádání akce 
se zasloužil především pan Jiří Leicht a  celá jeho rodina. 
Při časovce byla také zajištěna spoluúčast členů SDH, kteří 
se starali a  starají o občerstvení závodníků a  fanoušků. Po-
slední silniční časovka se odjela roku 2008. Organizátoři se 
obávali narůstajícího provozu na komunikacích, proto Jiří 
Leicht v dalším roce překvapil uspořádáním první časovky 
horských kol v našem lesním okolí. Nová časovka měla velký 
úspěch a do roku 2016 s hlavním pořadatelem Jiřím Leich-
tem dosáhla velkého ohlasu. Účastnili se jí známí čeští zá-
vodníci, ale samozřejmě v mnoha kategoriích úspěšně i ženy 
a muži z Těchonína. 9. ročník časovky horských kol už bo-
hužel nemohl organizovat pan Jiří Leicht, protože nás náhle 

Emil Trojan, MUDr. Dušan Votruba

Jiří Leicht
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a navždy opustil 24. 6. 2017. Jeho rodině vděčíme za to, že časovka pokračuje. Ocenili jsme, že se nyní 
koná jako Memoriál Jiřího Leichta a přitahuje stále mnoho závodníků.
 Mnozí starší občané naší obce si 
jistě vzpomenou, že se dříve také každo-
ročně konaly Dukelské závody branné 
zdatnosti (DZBZ) a Sokolovské závody 
branné zdatnosti (SZBZ), jichž se naši 
sportovní nadšenci účastnili. Ještě před 
třetím založením TJ Sokol se v roce 1971 
z  podnětu kronikáře A. Špinlera konal 
v Těchoníně první přespolní běh Memo-
riál kpt.  Václava Berana. Organizovali 
ho zaměstnanci Perly a  členové Svazar-
mu vždy při oslavách 9. května. Od roku 
1973 se stala spolupořadatelem TJ Sokol. 
Populárním hlasatelem byl pokaždé pan 
Oldřich Pejchar. V sedmdesátých letech 
byla třikrát přítomna manželka kpt. Be-
rana Marie Beranová. Největší počet zá-
vodníků byl v roce 1984 – 230. Zúčastni-
ly se i známé osobnosti sportu, v r. 1986 
Miroslav Rautenkranz, mistr ČSSR v tri-
atlonu. Z naší obce stáli na stupních ví-
tězů např. Josef Žižka, Jan Marek a Ane-
marie Filipová. V  roce 1992 se XXII. 
ročník nekonal, protože hlavní pořadatel 
závod Perla již neposkytl finanční a or-
ganizační podporu.
 
 To byly jen příklady sportovních aktivit, jež probíhaly v  uplynulých 50 letech pod taktovkou 
členů TJ Sokol Těchonín. Bylo jich samozřejmě víc (motokrosové závody, lyžařské závody atd.), ale 
čtenáři by byli asi unaveni z dalšího výčtu. V roce 2017 mi pan Jiří Leicht dovezl (na kole, samozřej-
mě) kroniku TJ Sokol, kterou několik let psala paní Radmila Krejčová. I v ní je mnoho vzpomínek. 
Chci za nás, občany Těchonína, poděkovat všem bývalým i současným funkcionářům i členům naší 
TJ Sokol za to, že přispívali a přispívají k rozvoji sportu u nás. Připomínám, že „jen“ nesportovali, ale 
odpracovali také spousty hodin na úpravách sportovišť a organizaci všech akcí. Omlouvám se, že jsem 
tu uvedla jen pár jmen, ale uvést Vás všechny by vydalo na dalších několik stran. DĚKUJEME!

Ivanka Špinlerová

Memoriál kpt. Václava Berana -
na stupních vítězů zleva Josef Žižka, Jan Marek, Jozef Kynčík,

ceny předávala paní Marie Beranová
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Životní jubilea
říjen
 60 let Blanka Hájková
 65 let Marie Vaníčková
   Marcela Dušková
 70 let Petr Dušek
 75 let Marie Filipová
 
listopad
 65 let Hana Kosková
 70 let Eva Trojanová
   Dagmar Vodičková
   Ludmila Marková
 96 let Emilie Suchomelová

prosinec
 60 let Zuzana Kršková
 65 let Zdeněk Kalous
 75 let Eva Šatavová
 
 Blahopřejeme, hodně štěstí a zdraví.

SPOLEČENSKÁ KRONIKA
Narodili se:
 Gabriel Tomeš
 Adam Kout

Zemřel:
 Josef Kosek

Dne 11. 12. 2022 
si připomeneme
3. výročí úmrtí 

pana Karla Čady.

Vzpomínají
manželka

a děti s rodinami.

Vzpomínáme
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8. 10. 2022 - Setkání s panem Jaroslavem Hamanem
 Dne 8. října 2022 
jsme v hostinci U Mostu 
oslavili 80. narozeniny 
pana Jaroslava Hama-
na, učitele v naší škole 
a sbormistra Těchonín-
ského dětského sboru 
a Těchonínského chla-
peckého sboru (článek 
o jeho záslužné práci 
u nás je v minulých Tě-
chonínských listech). Po-
blahopřály mu za SPOZ 
Obecního zastupitelstva 
v Těchoníně paní Hana 
Jentschková a Ivanka 
Špinlerová, dále paní 
učitelky Zuzana Králí-
ková (dříve Svobodová) 
a Jitka Faltusová (dříve 
Harnychová), ale především bývalí členové jeho sborů, kteří si zopakovali písně a skladby, jež ve 
sboru zpívali, a dali tak svému sbormistrovi dárek nejhezčí – hudební překvapení. Sbormistr se hned 
ujal dirigování a po zpěvném dárku přijal od svých zpěváků ještě dárky další. Přijel jako vždy připra-
vený, s notami, alby a vzpomínkami. Dlouho jsme poseděli a vyprávěli. K hezkému setkání přispěly 
členky sboru, paní učitelky a paní Jaroslava Kosková výborným pohoštěním. Děkuji také OÚ za fi-
nanční přispění. Na závěr jsem vyslovila přání, že by zpěváci i se sbormistrem mohli někdy vystoupit 
se svým programem pro více diváků. Třeba se to někdy povede.
 Ivanka Špinlerová

26. 11. 2022 - Tvořivé dílničky a hospodský kvíz s kronikářkou v hostinci U Mostu
 V sobotu odpoledne 
26. 11. 2022 se zásluhou sesku-
pení KULIN (Kulturní iniciativa) 
v hostinci U Mostu konaly tvoři-
vé dílničky pod názvem TVOR-
BOSHOP s kavárnou. Děti (někdy 
i s rodiči, tedy hlavně s maminka-
mi) měly možnost něco si vyrobit, 
nebo třeba i namalovat. Pod vede-
ním paní Zdeňky Koskové, Lady 
Olšarové a Radky Janů Kaucké 
tvořily háčkované rybičky, ošat-
ky, korálkovaly, vázaly z bavlnek 
a malovaly na plátno. Občas si 

AKCE V OBCI

Sbormistr se zpěvačkami
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zaskočily i zatančit. K tomu měly sladké občerstvení a dostatek čaje 
a džusů. Celé odpoledne se zde bavilo kolem 20 dětí s rodiči. Spokoje-
ní malí tvůrci si vlastnoručně vyrobené věcičky a namalované obrázky 
radostně nesli domů. Na stěně zůstaly asi na památku po dvou malých 
malířích ruční podpisy.

 Od dvacáté hodiny téhož dne pokračovala na stejném místě jiná 
zábava. Hospodský kvíz ze znalostí své obce, tedy Těchonína, s kroni-
kářkou obce absolvovalo 20 nebojácných dospělých a dvě šikovné děti. 
Obrazovou projekci s odpověďmi zajistila paní Zdeňka Kosková. Čtyři 
spontánně vzniklé týmy srdnatě bojovaly s odpověďmi a při hodnocení 
ještě někteří účastníci leccos doplnili svými zážitky, nebo dávali kronikářce další všetečné otázky. 
Nejlépe dopadl přírodovědný díl, ale ze sportu u nás také bylo ve znalostech málo mezer. Historické, 
zeměpisné, některé vlastivědné odpovědi si soutěžící rádi doplnili. Pozornost byla veliká a aktivita 
rostla s dobrým pitím i jídlem, takže jsme nakonec končili kolem půlnoci. Zvítězili všichni, protože se 
nebáli, jak se říká, jít s kůží na trh. Někteří ovšem za své znalosti zasloužili pochvalu. Musím napsat, 
že to byl zábavný a veselý večer, i když každý soutěžící musel zapojovat své mozkové závity. Moc 
mě potěšilo, když mi rodina Koskových druhý den večer v Celném oznamovala, že se byli s dětmi 
podívat do Hynkovic a hledali tam pozůstatky zaniklé středověké vesnice, o níž jsme večer mluvili. 
Třeba se někdy v budoucnu najdou ještě další zájemci o podobné akce.
 Ivanka Špinlerová

26. 11. 2022 - Rozsvícení vánočního stromu v Těchoníně
 V sobotu 26. 11. jsme se společně sešli na hřišti u bytovek, abychom společně přivítali ad-
ventní čas. Sníh 
si dal letos na čas, 
o vánoční atmosfé-
ru se však postaral 
stánek s výborným 
občerstvením, krás-
ný betlém a nako-
nec i rozsvícený 
vánoční strom. 
Jako třešnička na 
dortu zazněly vá-
noční koledy, které 
si pro nás připravi-
ly zpěvačky sboru 
ŠestTet. Jako kaž-
dý rok se objevila 
u jesliček Ježíškova 
pošta, kam mohly 
děti vhazovat své dopisy s vánočním přáním.
 Veliké poděkování patří všem, kdo se na akci podíleli a přiložili ruku k dílu. Bylo to krásné se-
tkání s přáteli a sousedy a už teď se moc těším na příští rok.

Tereza Živná

Obrázek Evičky Velehradské
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27. 11. 2022 - Rozsvícení vánočního stromu v Celném
 Ve večerním čase v neděli 27. 11. 2022 se sešli zájemci o společné uvítání adventu u kaple svaté-
ho Jana Nepomuckého v Celném. Venku je pod lipami přivítaly paní Monika Krejsová a Eva Šimková 
ve stánku s dobrotami, které ještě za pomoci paní Petry Marešové upekly. Štola, vanilkové rohlíčky, 
kokosové kostky, medové kuličky a štrúdl mizely velkou rychlostí, protože všechno bylo vynikající. 
Svařáček svařený panem Alešem Nepustilem přišel také k chuti, čaj pily děti a spokojit se s ním 
museli i řidiči. V naší krásné kapličce zazpívaly v nově vzniklém sborečku vánoční koledy a známé 
melodie paní Tereza Velehradská, Zdeňka Víšová, Lenka Mertová, Lenka Moravcová a Zuzana Špin-
lerová. Jejich vystoupení se posluchačům líbilo a vneslo do vánočně vyzdobených prostor kapličky tu 
pravou předvánoční náladu. V půl šesté rozsvítil pan Stanislav Studený vánoční strom, jehož výzdobu 
musel předem se synem a panem Karlem Luxem opravit a doplnit. Již tradičně zajišťuje elektřinu pro 
osvětlení stromu pan Jiří Marek. Advent tedy vstoupil i na Celné a veselé hovory u kapličky trvaly 
ještě dlouho. Všem, kdo pro nás uchystali příjemný sousedský večer, patří velký dík.

Ivanka Špinlerová

5. 12. 2022 - Těchonínský Mikuláš - O líné čertici Mefistce
 Tak do třetice to klaplo a muzikál „O líné čertici Mefistce“ spatřil světlo světa. Mohli jsme tak 
společně s vámi a dětmi 
přivítat Mikuláše, čerty 
a anděly.
 Přípravy byly zase 
velmi složité a časově 
náročné. Po několika 
nových úpravách v tex-
tu i hudbě jsme v říjnu 
začali znova pilně zkou-
šet. Nejprve rozděleni po 
skupinkách a teprve ke 
konci všichni dohromady. 
S malou dávkou impro-
vizace a korektur jsme se 
trochu uštvaní přeci jen 
dostali ke kýženému cíli. 
Moc jsme se těšili na ty 
dětské důvěřivé duše a doufali, že žádná nařízení, nemoc, počasí, technika ani tréma nám letos před-
stavení nepřekazí.
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 Mikulášský večer je za námi. Trochu víc, než jsme chtěli, nám to kouřilo a bouchalo. Další 
chybičky znám asi jen já, ale musím pochválit všechny herce, moc jsem se bavila a nasmála a bylo to 
s vámi po čertovsku fajn. Jste čím dál lepší. Gratulace chodily, ale velkou poklonu vám všem složil 
jeden můj kamarád choreograf a režisér po zhlédnutí filmečku. Cituji - „Užaslý blahopřeji k výsled-
ku i k tomu vašemu společenstvu. Cítil jsem se jak v národním. Tohle děláte v té vaší malé vesni-
ci? Neuvěřitelné. Tolik práce pro jeden jediný 
večer. Kolik tam máte dětí? Jste neskuteční.“ - 
Myslím, že tato obrovská pochvala patří nejen 
hercům a dětem, kteří pilně trénovali, ale všem, 
kteří se dobrovolně na přípravách a večeru podí-
leli.
 Pro vás, kteří jste dobře neviděli, neslyšeli 
nebo nemohli přijít, je tu malá rekapitulace děje. 
Než se děti dočkaly příchodu vytouženého Mi-
kuláše a vždy laskavých andělů s dárky, řádění 
malých i velkých čertů je neminulo. Nejprve 
hodně strašili, čmoudili a plivali ohně, ale pak 
všem hříšníkům i hodným dětem zahráli muzi-
kálovou pohádku „O líné čertici Mefistce“. Byla 
to veselá pohádka plná písniček, humoru, kde 
o smích nebyla nouze, a která všechny zavedla 
do pekla mezi ušmudlané a trochu hloupé čerty. 
A právě sem se propadl velký hříšník, vesnický mládenec Kája Fousek, kterého tam přivedla nafou-
kaná, vychytralá a líná čertice Mefistka. Čerti se Fouska rozhodli napravit, a protože jich bylo na práci 
málo, jeho případ nakonec vyřešili tak, že ho vyučili na čerta. Celá pohádka se ovšem točila hlavně 
kolem Mefistky. Ta čerty opovrhovala, byla nafrněná, líná, pořád jen spala a nakonec čerty nalákala 
na zakázané karty. To pak byla v pekle mela. Lucifer se nesmírně na všechny rozzlobil. Čerti prozra-
dili, že za to všechno může Mefistka. Kája Fousek už nebyl jako dřív, naučil se pracovat. Mefistka se 
mu líbila a mrzelo ho, jaká je, a rád by jí pomohl a změnil k lepšímu. Jenomže jak? Nakonec dostal 
nápad. Když on se napravil v pekle, tak proč by se Mefistka nemohla napravit na zemi? A tak Lucifer 
s nápadem souhlasil. Pohádka skončila šťastně, neboť z Káji byl opět mládenec a oba odešli na zem, 
kde je život přece jen krásnější než v pekle. Jenom jsme se 
přitom vlastně vůbec nedozvěděli, jestli Fousek Mefistku tím 
opravdu polepšil.
 A ušmudlaní čerti? Ti, než se vrátili do pekla ke své práci, 
pomohli Mikuláši zvážit všechny děti na pekelné váze, aby 
neunikl žádný hříšník. A že při tom, zvlášť u těch menších, 
sem tam ukápla slzička? Tak to zkrátka s čerty chodí, ale ne-
bojte se, pro všechny byl závěr sladký. Děti dostaly své dárky 
a Mikuláš plno slibů.
 Pokud byste rádi čertovskou pohádku viděli znova, její 
záznam je na stránkách obce nebo YouTube. Odkaz na video 
https://youtu.be/NNOyxPz_4P8, nebo stačí do vyhledávače 
napsat - Mikuláš v Těchoníně 2022.
 
 Chuť potěšit a udělat něco pro děti je radost, která se 
k vám vrací zpět. Velmi děkuji všem za obětavou spolupráci.

Míša Vebrová - MIVE

„Někdo si myslí, že čert se má,
a chtěl by jím být hned.
Je to ale těžká služba,
být čertem není med.

Čert musí trestat tisíc hříchů,
každou špatnost, každou pýchu.

Věčně drží stráž,
věčně drží stráž.

Nemůže sedět jen tak v tichu,
líně se drbat na kožichu

a hrát mariáš
a hrát mariáš…“
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7. 12. 2022 - Česko zpívá koledy
 Sešli jsme se 7. prosince 2022 v 18 hodin 
v kapli v Celném, abychom si společně v jednu 
chvíli s jinými skupinami zpěváků v Česku za-
zpívali stejné koledy a prožili příjemný adventní 
čas. Jelikož se k nám jedna rodinka připojila poz-
ději a bylo jim líto, že zpívání nestihli od začátku, 
rádi jsme si koledy Nesem vám noviny, Půjdem 
spolu do Betléma, Narodil se Kristus Pán, Veselé 
vánoční hody, Pásli ovce Valaši a známou sklad-
bu Vánoce, Vánoce přicházejí zazpívali dvakrát.

Monika Krejsová

Červená středa
 Možná jste se večer 23. 11. 2022 podivili, proč před kostelem hoří svíčky, když dušičky už 
jsou dávno za námi a advent teprve bude…
 V tento den se konala tzv. Červená středa - Red Wednesday akce, jejímž smyslem je veřej-
ně si připomenout všechny, kdo jsou ve světě pronásledováni pro své náboženské přesvědčení. 
Znakem je rozsví-
cené červené světlo, 
které symbolizuje 
krev trpících pro 
víru. Lidé v tento den 
také zapalují svíč-
ky nebo nasvěcují 
významné budovy 
červeným světlem 
(kostely, sloupy, so-
chy aj.). S touto ak-
tivitou přišla britská 
pobočka křesťanské 
organizace Aid to 
the Church in Need. 
V České republice ji 
již pátým rokem or-
ganizuje Česká bis-
kupská konference společně s Ekumenickou radou církví ČR a Federací židovských obcí ČR.
 Věděli jste, že 62 zemí nerespektuje svobodu vyznání a v 26 zemích jsou lidé pro víru proná-
sledováni?
 Buďme rádi, že 17.listopadem 1989 jsme získali svobodu!

Anička Břinčilová

VĚDĚLI JSTE?



34

Fotbal Těchonín
 Dne 5. 11. 2022 jsme na našem hřišti v Celném odehráli poslední zápas podzimní části sezony III. 
třídy okresního přeboru výhrou 3:1 nad mužstvem Libchavy B a tento výsledek nám zajistil 12.místo v
tabulce ze 14 týmů soutěže. Zároveň se tímto ukazuje zvyšující se progres týmu oproti předešlým dvě-
ma ročníkům, kdy jsme skončili jako poslední v tabulce.

tým Z V R P skóre body

1. Lichkov 13 9 1 3 44:16 28
2. Žamberk "B" 13 8 2 3 38:17 26
3. TATENICE "B" 13 8 2 3 27:13 26
4. Helvíkovice 13 7 2 4 49:33 23
5. Jiskra 2008 "B" 13 7 2 4 38:27 23
6. Klášterec n. O. 13 7 2 4 31:34 23
7. Černovír 13 6 3 4 41:29 21
8. Žichlínek "B" 13 5 4 4 27:26 19
9. Boříkovice 13 5 3 5 27:38 18
10. Kunvald 13 5 0 8 29:51 15
11. Dolní Třešňovec 13 4 1 8 27:40 13
12. Těchonín 13 3 3 7 19:28 12
13. Libchavy "B" 13 3 2 8 21:36 11
14. Rudoltice 13 0 1 12 16:46 1

 Zimní přípravu zahájíme v sobotu 14. 1. 2023 se záměrem se co nejlépe připravit na jarní část 
sezony, kde nás čeká první zápas 25. 3. 2023 od 15.00 hod. na Celném proti mužstvu Jiskra 2008 B.
Věříme, že zlepšující se výkony mužstva dokáží přilákat co nejvíce fanoušků a podporovatelů fotbalo-
vého týmu Těchonína.
 Závěrem děkuji všem hráčům, fanouškům, sponzorům a  lidem, kteří se podílejí na činnosti 
a chodu našeho klubu. Přejeme všem krásné prožití vánočních svátků a šťastný nový rok 2023.

S pozdravem TJ Sokol Těchonín

HC Těchonín
Těchonínští i nadále bojují v 1. lize LHL ligy!
 Letošní sezóna bude opět jiná, než je obvyklé, bude totiž rozdělena do dvou fází. Do konce roku 
se odehraje 1. část sezóny. Těcho-
nín bojuje v  1. lize, která se hra-
je dvoukolově a  rozdá si to mezi 
sebou sedm týmů. HC Těchonín 
se drží na pěkném 5. místě, což se 
zdá jako letošní maximum. Týmy 
před Těchonínem (Soma, Tygři, 
Heat Tech, Nuget) jsou odskoče-
né herně. S hráči, kteří hrají nebo 
hráli okresní a krajské soutěže se 
bohužel náš tým nemůže rovnat. 
Hráči však obstojně bojují a občas 
favoritům i zatopí a seberou cenné 
body. Těchonínu zbývá odehrát ještě dva zápasy do konce roku, proti Nugetu Šumperk (11. 12. 2022) 
a těsně před Vánoci (23. 12. 2022) proti Somě LA.

SPOLKY V OBCI
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 2. část sezóny se bude hrát od 1. led-
na 2023 a uvidí se, kolik týmů se přihlásí. 
Zimní stadion v  Lanškrouně má totiž za-
stropovány ceny energií pouze do konce 
roku a příští rok přijde zdražení, které bude 
mít vliv i na ceny ledu. Není tedy jisté, kdo 
se přihlásí do další části a odehraje zbytek 
sezóny 2022/2023. Tým by však stále měl 
zůstat v 1. lize.
 Během rozjeté sezóny jsme zaznamenali i významné hráčské události. Hned v prvním zápase 
proti Nekoři oslavil kapitán týmu David Ordoš svůj 200. zápas v LHL lize v dresu Těchonína, a to jako 
první z týmu. Jako druhý tohoto milníku dosáhl vedoucí týmu Michal Ordoš. 100 zápasů v LHL lize 
oslavili Martin Petr a Radek Fišer st., a přidali se tak k dalším hráčům, kteří tuto porci zápasů v LHL 
lize za tým Těchonín již odehráli. Celkem jich je nyní 7 – Petr Dušek, Radek Fišer, David Krejsa, Josef 
Matyáš, David Ordoš, Michal Ordoš, Martin Petr a další se k tomuto číslu pomalu blíží. Máme před 
sebou i jedno bodové maximum. První hráč z týmu dovrší hranici 200 bodů. Jeho jméno z taktických 
důvodů zveřejňovat zatím nebudeme. Pokud se zadaří, tak o tom budete informováni, jako o všem, co 
se v týmu děje, na facebookových stránkách HC Těchonín, kde jsou pravidelně zveřejňovány výsledky, 
nadcházející zápasy i zajímavosti.
 Celý tým přeje všem krásné Vánoce a šťastný nový rok.

Michal Ordoš

Sbor dobrovolných hasičů Těchonín (www.hasici -techonin.cz)
 Srdečně zdravím všechny čtenáře TL. Nyní pouze velmi 
krátce. Jediná činnost dobrovolných hasičů, co se zajištění ob-
čerstvení týká, byl Čertovský rej na hasičárně.
 Část naší výjezdové jednotky ve složení Roman Kouba 
a Vlastimil Všetička se zapojila do celorepublikové pietní akce 
vzdání holdu tragicky zesnulému dobrovolnému hasiči uctíva-
jící minutou ticha.
 Proběhlo školení velitelů, kterého se účastnil Milan Ka-
lous, a školení preventistů, kterého se účastnil Andrej Lukáč.
 Dne 17.  12.  2022 se konala na Otmarce Výroční valná 
hromada SDH Těchonín. Více informací se dozvíte v příštím 
vydání TL.
 Nyní už Vám jenom popřeji krásné prožití svátků vánoč-
ních, rodinnou pohodu a hodně zdraví do nového roku 2023. 
Příště se na Vás budu opět těšit.

jednatelka Zuzana Foglová

Mladí hasiči
 V sobotu 8. října proběhl v Bystřeci upravený Závod požární všestrannosti. Letos se jeho výsledky 
nebudou počítat do celkového pořadí sborů ve hře Plamen. Na závod jsme poslali dvě hlídky starších 
a výsledkem bylo 36. a 47. místo z 51 hlídek.
 Jistě jste si na letních akcích SDH všimli našich mladých hasičů u stánku se sladkým a slaným 
pečivem. Výnos z prodeje těchto dobrot jsme použili na pořízení nových sportovních mikin, které si 
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starší družstvo velmi 
přálo. Teď už může na 
podzim i  na jaře na 
soutěžích třeba mrz-
nout! Nám bude tep-
lo.
 V  nových miki-
nách se hasiči poprvé 
představili v  sobotu 
17.  prosince na Vý-
roční valné hroma-
dě SDH Těchonín, 
kde předvedli krátké 
pásmo vtipů, scének 
a  zahráli koledy. Ve-
doucí také představili 
tradiční krátké video 
jako vzpomínku na 
letní hasičské soustředění, které i vy můžete najít na kanále Youtube (Mladí hasiči 2022).
 Zimní schůzky trávíme v tělocvičně hraním her a vyhlížíme jaro. Čeká nás příprava na Zkoušky 
odbornosti a vytváření výtvarných děl do soutěže PO očima dětí - letos na téma Hasič a komíny.

za vedoucí MH Janča Trojanová

Český rybářský svaz - místní organizace Těchonín
 Dobrý den, ani jsme se nenadáli a je tu další vydání Těchonínských listů. Podzim a začínající zima 
je pro nás rybáře, jak jistě víte z předešlých příspěvků, dobou končící lovné sezóny jak na vodách pstru-
hových, tak i na vodách mimopstruhových. Co 
jsme zde asi ještě nezmínili, je to, že podzim 
a začátek zimy je také obdobím výlovů, a nebo 
také výtěru příkladně pstruha obecného, nebo 
sivena amerického. Letos jsme provedli výlov 
spodního rybníka na Rybárně a sloveného kap-
ra jsme využili do tomboly na tradičním rybář-
ském večírku. Rybářský večírek proběhl dne 
19. 11. 2022 a byl to večer opravdu vydařený. Je 
již dobrým zvykem, že večírek hostí v útulném 
prostředí místního penzionu Otmarka. Hosté si 
zde mohli zatančit, občerstvit se lahodnými, ne-
jen rybími pochoutkami a také si před tancem 
samotným dát něco na kuráž u  baru. Veselili 
jsme se do časných ranních hodin.
 Zmínil jsem také výtěry lososovitých ryb, které s láskou dělá Standa Krejčí. Pro nás je stěžejní 
rybou pstruh obecný, forma potoční. Desetitisíce, spíš statisíce jiker, ze kterých budou cca za tři měsíce 
malé rybičky, sleduje bedlivým zrakem, věnuje jim čas a své úsilí. Jaro ovšem ukáže, zda se vše povedlo 
dle představ. Letos měly možnost děti z našeho rybářského kroužku být u výtěru a na jaře budou moci 
své rybičky roznést po chovných potocích. Dětem se to moc líbilo a jistě se již těší na jaro. Celý cyklus 
života ryb je velké dobrodružství a je prima být u toho.
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 V rybářském kroužku jsme zahájili teoretickou výuku, spolu s pratickou částí bychom se měli 
cca do února připravit na zkoušky. Na základě úspěšného zvládnutí těchto zkoušek se z našich dětí 
stanou rybáři, budou mít rybářský lístek a vydáme se na lov také na svazové vody.
 Závěrem mého slova mi dovolte popřát Vám krásné svátky vánoční a mnoho dobrého.

Josef Sedláček

Klub důchodců
Setkání důchodců na podzim
 Klub důchodců se schází jedenkrát měsíčně. Náplní listopadového setkání byla beseda s kroni-
kářkou obce. Tentokrát se ale nesešli pouze členové KD, ale přizvali jsme hlavně z iniciativy našeho 
člena V. Kumpošta ke dvěma našim ještě dva další těchonínské devadesátníky, které přišel pozdravit 
pan starosta Josef Sedláček a předal jim jako dárek knihu Orlicko - kladské pomezí z ptačí perspektivy. 

Nejstarším mužem v naší obci je pan Ladislav Filip, jemuž je devadesát sedm roků, druhým nejstarším 
mužem je jednadevadesátiletý pan Eduard Felcman. Nejstarší naší občankou je paní Emilie Suchome-
lová, která v době setkání byla nemocná. Členky SPOZ jí ale poblahopřály brzy na to k devadesátým 
šestým narozeninám a předaly jí knihu od pana starosty. Na setkání byla také druhá nejstarší občanka 
Těchonína, pětadevadesátiletá paní Marie Černohousová. Všichni naši devadesátníci jsou čilí, dobře 
se bavili a pozorně se účastnili besedy s kronikářkou. Ta si připravila tentokrát historii Uhlířského 
dolu, Řemenářovy stráně a seznámila pozorné posluchače s knihou Dominika Filipa V srdci české 
divočiny, v níž se autor zmiňuje kromě o Jablonném (Gabloně) ve 13. století také o Hluchově, Kobylím 
dole a Pekle u nás. Ještě dlouho jsme pak vzpomínali na nedávné i dávné události a některé naše dří-
vější spoluobčany.
 Ivanka Špinlerová
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Zastupitelstva obce – termíny a program

Leden - 11. 1. 2023 v 18:00 hod.
• Zpráva předsedy komise stavební a ŽP za předchozí rok
• Návrhy komise stavební a ŽP na opravy a údržbu pro rozpočet na r. 2023
• Kontrola plnění usnesení za období roku 2022
• Rozpočtový výhled pro období r. 2022 - 2025

Únor - 15. 2. 2023 v 18:00 hod.
• Zpráva inventarizační komise
• Návrh rozpočtu na rok 2023
• Zajištění dopravní obslužnosti obce

Březen - 15. 3. 2023 v 18:00 hod.
• Schválení rozpočtu obce pro rok 2023

Těchonínské listy
Termín uzávěrky a prodeje TL – JARO 2023
Uzávěrka: v pátek 17. 3. 2023.

Termín platí pro přispěvatele stálé i příležitostné. Termín uzávěrky je nejzazší termín pro odeslání 
nebo odevzdání příspěvku. Příspěvky prosím zasílejte na adresu: listy@techonin.cz nebo můžete pí-
semný příspěvek předat kterémukoliv členu redakční rady, jejich jména jsou uvedena na zadní straně 
obalu TL.

Těchonínské listy můžete zakoupit:
Konzum Těchonín, prodejna potravin na Celném, Obecní úřad Těchonín, informační centrum Jab-
lonné nad Orlicí.
Připomínáme také možnost roční předplacení roznášky TL (celkem 4 čísla) až do domu. K před-
platnému se zájemce může přihlásit uhrazením částky 100 Kč na účet obce číslo 3621611/0100 s uve-
dením variabilního symbolu 33492111 a uvedením příjmení a čísla popisného do zprávy pro příjemce.

Základní cena inzerce v Těchonínských listech: 4 Kč/cm2 (včetně DPH)
Velikost : šířka x výška
A – 6,4 x 3,7 cm =   95 Kč
B – 12,8 x 3,7 cm = 186 Kč
C – 12,8 x 7,4 cm = 366 Kč
D – 12,8 x 9,25 cm = 450 Kč (1/2 strany)
E – 12,8 x 11,1 cm = 531 Kč
F – 12,8 x 14,8 cm = 697 Kč
G – 12,8 x 18,5 cm = 857 Kč (1 strana) 
 
Při opakované inzerci nad částku 100 Kč, a to pouze v následujícím vydání Těchonínských listů, lze poskytnout
slevu až 20% z původní ceny (není na ni nárok). Ceny jsou platné od 1.7.2022.C
E
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Zveřejnění blahopřání,
poděkování nebo vzpomínky v TL:
Do velikosti: šířka x výška
A – 12,8 x 4.6 cm – 50 Kč (1/4 strany)
B – 12,8 x 9,2 cm – 100 Kč (1/2 strany)
C – 12,8 x 13,8 cm – 150 Kč (3/4 strany)
D – 12.8 x 18,5 cm – 200 Kč (celá strana)
Může být i fotografie.

INFORMAČNÍ OKÉNKO



39

ZÁKLADNÍ ŠKOLA
Bedřich Smetana
 Pan Kubát z Litomyšle je naším stálým hostem. V letošním roce přijel s hudebním programem 
Jak Bedříšek hledal své štěstí. Školáci se poutavým příběhem seznámili se životem Bedřicha Smetany. 
Nejen poslouchali, ale také se aktivně zapojili.
Tvrz Bouda
 Pan Hochman, předseda klubu tvrze Bouda, nám nabídl prohlídku, a to z důvodu připomenutí 
mobilizace roku 1938. Ve čtvrtek 29. září jsme se vydali na cestu. Mladší školáky vyvezl pan Junek 
hasičským autem – vjezd k tvrzi jsme měli povolen. Starší žáci se prošli pěknou lesní cestou k našemu 
cíli. Především chlapce zaujal před vchodovým objektem výcvik vojáků v dobových uniformách. Ško-
láci si během akce poslechli menší přednášku o historii roku 1938. Setkali se s kamarády z okolních 
škol, kterých se tentokrát sešlo hojně.
Doktor Dancer, Záchrana Země“
 Komiks, který rozhýbal děti ve škole. Příběh ožil a děti se naučily krátkou taneční sestavu. Opět 
prožily něco nového.
Slavnost jablíček
 V polovině září jsme prožili den s jablíčky a zjistili, jak dlouhá doba uplyne od jadérka po sklizeň 
plodu. Upekli jsme si jablka v županu, zasoutěžili, zazpívali i zatancovali. Odcházeli jsme ze školy plní 
zážitků a spokojenosti z hezky prožitého dne.
Nová paní učitelka
 Na konci listopadu ukončila pracovní činnost na škole paní Bc. Škrabalová a od 28.  listopadu 
vyučuje druhý a třetí ročník paní Mgr. Sedláčková, která se do své pedagogické práce pustila s velkou 
zodpovědností a úsilím.

Lenka Kreuselová

Zápis do 1. ročníku ZŠ -19. 4. 2023 (16:30-17:00 hod.) 
Zápis do MŠ -10. 5. 2023 (10:00-13:00 hod.) IN

F
O
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 Během podzimu k nám opět zavítalo divadlo s předsta-
vením Pohádka ze psí boudy. Na pohádku k nám do školky 
přijely také děti ze školky z Mladkova. Děti napjatě sledovaly 
děj pohádky, procvičily si paměť při písničce „Když jsem já 
sloužil“ a společně s psíkem Bardíkem vymyslely plán, aby vše 
dobře dopadlo.

 V rámci zdravotní prevence jsme se zúčastnili akce u OÚ, 
kde jsme si vyzkoušeli první pomoc, pod vedením záchranáře 
si prohlédli sanitku. Velkým zážitkem pro děti bylo sledovat 
paní učitelky při odběru krve. Ještě po návratu do školky jsme 
si na téma zdraví předávali různé zkušenosti.

 V pondělí 5. 12. bylo v mateřské škole čertí rojení a přišel 
i Mikuláš s andělem. To Vám byla čertiska, obrovská, smrdu-
tá, hrůza na ně pohledět. Ještěže s nimi přišel hodný Mikuláš 
a sněhobílý andílek s košíčkem plným dobrot. Některé děti se 
tvářily statečně, některé se trošku bály, ale nakonec všechny 
děti zazpívaly společně písničku a přednesly básničku. Za od-
měnu děti dostaly balíček dobrot.

 A protože se blíží Vánoce, už jsme si ve školce ozdobili 
stromeček a budeme čekat, až k nám přiletí Ježíšek.

 A co nás ještě čeká? Pojedeme na vánoční představení do 
Jablonného n.O., také navštívíme vánoční výstavu a pozveme 
rodiče do školky na vánoční posezení s  programem. Už se 
mooc těšíme.

I. Jirušková

MATEŘSKÁ ŠKOLA
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 Ve škole jsme dostali letáček o zahájení rybářského kroužku u nás v Těchoníně. Se svým brá-
chou Honzou jsme se do kroužku hned přihlásili a nemohli se dočkat první schůzky.
 Scházeli jsme se od podzimu každý pátek od 17 hodin v zasedací místnosti obecního úřadu, kde 
jsme se učili. Naši vedoucí, Pepa 
Sedláček a Zdenda Jasenský, se 
nám snažili dostat do hlavy ryby, 
rostliny, doby hájení, rybí pás-
ma a spoustu dalších informací. 
Dívali jsme se na televizní doku-
menty o rybách, učili se navazo-
vat háčky a zacházet s prutem.
 Na jaře přišel ten velký 
okamžik a my jsme se poprvé 
dostali na rybník. Nemohli jsme 
se dočkat. V gumákách a se sva-
činami v batůžkách jsme netrpě-
livě čekali na vedoucí.
 Po přípravě prutů, krme-
ní a rozebrání pozic jsme šli na 
to! Petr nahodil na strom, Honza 
křížem přes Elišku, Vinca za sebe. Několikrát jsme utrhli krmítka, třeba Tomášovi se to podařilo čty-
řikrát. Naši vedoucí, Pepa se Zdendou, nevěděli, komu dřív pomoci. To nám náš neúspěch nevadil, 
byli jsme konečně na rybách!
 Na závěr kroužku nám Pepa oznámil, že jsme zítra pozváni na rybářské závody do Nekoře. 
A bylo na něm vidět, že váhá, jestli se má s námi závodů vůbec zúčastnit. My jsme ale jet chtěli. 
Z našich prvních rybářských závodů jsme byli nadšeni a nemohli jsme se dočkat rána. Naše nadšení 
však neopětovali vedoucí Pepa se Zdendou. Jakožto úspěšní rybáři měli strach, že jim naše technika 
a nadšení pro lov zkazí pověst v nedaleké vesnici. Asi se i obávali, abychom vůbec trefili vodu. Zatím 
jsme byli na rybách totiž jen jednou a úplně úspěšní jsme nebyli.
 Nakonec se na závody jelo. Ten den jsem nemohla dospat. Ráno jsme se sešli u obecního úřadu. 
Byli tu všichni - já, můj brácha Honza, Péťa a jeho ségra Marťa, Vinca, Jarda, Tom, Ondra a Eliška. 
A taky Pepa a Zdenda. Před odjezdem nám vedoucí popsali, jak to na závodech chodí. Rozdělili jsme 
se do aut a vyrazili jsme. Po příjezdu do Nekoře na Malou přehradu jsme si vylosovali místa pro lov. 
Po poradě s vedoucími a zakrmení lovných míst jsme nahodili.
 Hned v prvním poločase měla záběr první ryby závodu naše Eliška z 2. třídy. Všichni jsme se 
k ní seběhli a jeden přes druhého jsme jí radili, jak má rybu z vody tahat. To se však nelíbilo vedou-
cím, že jsme nechali své pruty bez dozoru. Ale my jsme se z Eliščina úlovku radovali všichni a chtěli 
jsme být u toho. Jsme přece jeden tým! Eliška vytáhla pěkného jelce tlouště. A tak jsme se vrátili zpět 
na svá místa a dál bedlivě sledovali vodní hladinu. Kontrolovali jsme pruty, jedli svačinu a pokuko-
vali po ostatních, jestli nemají záběr. Občas jsme za asistence vedoucích přehodili.
 Při druhém poločase jsem měla konečně záběr i já. Chopila jsem se prutu a zasekla jsem. Asi 
po pěti minutách boje s prutem se mi úlovek utrhl, na háčku zůstala jen šupina. Byla to škoda, ale 
Pepa mi řekl, že háček byl nejspíš podseknutý. Další rybu chytla opět Eliška, tentokrát zlatého jelce 
jesena a byl to fakt kus. Závěrem druhého poločasu ještě chytl okouna Jirka z Nekoře. Jinak nikdo nic 
nechytil.
 Při vyhlašování výsledků na nás byli vedoucí opravdu hrdí. Eliška vyhrála, Jirka z Nekoře byl 

MOJE PRVNÍ RYBAŘENÍ
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druhý a můj brácha Honza si vylosoval třetí místo. Všichni jsme to brali jako vítězství našeho týmu. 
Být podruhé na rybách, 
k tomu na závodech a vy-
hrát, tak o tom se nám ani 
nezdálo.
 Získali jsme poháry, 
diplomy a krásné ceny. Ale 
nejlepší byl ten zážitek. Byl 
to skvělý pocit a všichni 
jsme zase chtěli jet, nejlépe 
hned zítra, na další závody.
 Závěrem chci říct, že 
i když se zdá být věc předem 
prohraná, náhoda, nadšení, 
úsilí a snaha to může změ-
nit. 
 

Eliška Kosková, 12 let

JAK SPRÁVNĚ VĚTRAT?
 V obecních bytech se množí problémy s vlhkostí a s tím narůstajícím výskytem plísní. Lidé díky 
velkému zdražení energií nechtějí zbytečně pouštět teplo ven, a proto i méně větrají.

Víte, jak nejefektivněji větrat?
• Nejvíce energie z interiérů zbytečně uteče okny a dveřmi. Neustálý růst cen energií nutí jak domác-

nosti, tak podnikatelské subjekty řešit problém úniku tepla.
• Řešením bývá nejčastěji výměna starých oken za nová (tak jako již ve většině našich obecních 

bytů), která perfektně těsní. Obzvlášť u těch ale poté nesmíme podcenit pravidelné větrání.
• Důležitým prvkem, který nám společně s větráním pomůže snížit vzdušnou vlhkost v místnostech, 

je vytápění. Doplňky oken, které zlepšují průvzdušnost, jako je mikroventilace (čtvrtá poloha kliky) 
nebo různé samoregulovatelné klapky vedou k vyšší netěsnosti. Tato netěsnost ovšem nezajistí tolik 
vyměněného vzduchu jako jednorázové intenzivní větrání.

Jak často je vhodné větrat?
• Větrat bychom měli krátce a intenzivně. Ráno vyvětrejte 

všechny místnosti po dobu cca 5 minut, především pak 
ložnici.

• Nejlépe tak, že se okna otevřou dokořán. Tím dojde 
k rychlé výměně vlhkého vzduchu. V průběhu dne potom 
větrejte 2-3x po dobu 5 -10 minut.

• Největší chybou je dlouhodobé větrání vyklopeným kříd-
lem do ventilační polohy. Tímto způsobem uniká hlavně 
teplo, chladnou zdi a místnost se pak vytápí mnohem déle.

• Krátké a intenzivní větrání platí pro podzimní a zimní mě-
síce, v tomto období by měla být teplota v místnosti ales-
poň 21 stupňů Celsia. V letních měsících je naopak celodenní větrání příjemné.

zpracoval Jiří Trojan
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RÝMOVNÍK POMÁHÁ NEJEN NA RÝMU

 Rostlina, o které dnes budu psát, je pokojo-
vá květina, která nijak zvlášť nevyniká svou krá-
sou. Je však velice nenáročná a najdete ji v mno-
hých domácnostech, i když někteří z nás neznají 
její léčivé účinky. Mohli byste se s  ní setkat pod 
různými názvy  – vědecký je Coleus amboinicus 
(také Plectranthus amboinicus), další jsou molice, 
moud, mexický nebo řecký eukalyptus, kubánské 
oregano a  samozřejmě rýmovník. Tuto rostlinu 
jsem vybrala právě v období, pro které jsou typic-
ká nachlazení, rýmy, nemoci dýchacích cest apod. 
Rýmovník, jak už jméno napovídá, asi pomáhá 
tyto nemoci léčit.
 Šťáva z dužniny listů obsahuje aromatické si-
lice podobné šalvějovým a  eukalyptovým. Krom 
toho se zjistilo, že se v  ní vyskytuje i  omega-6 
mastná kyselina a  vitamíny A  a  C, což rozšiřuje 
léčebné použití rýmovníku. Ti, kdo přišli s  touto 
rostlinou do styku, vědí, že stačí jen promnout v prstech její lístek a už cítíte typickou vůni. Vdechnutí 
silic pomůže uvolnit ucpaný nos - stačí čichat a čichat. Přiznávám, že já si v počátcích rýmy lístek 
trochu naruším, svinu do ruličky a zastrčím na kraj nosní dírky. Brzy se mi začne lépe dýchat. Dokon-
ce prý rýmovník zlepšuje kvalitu vzduchu v místnosti, takže astmatici a alergici by jeho přítomnost 
mohli ocenit. Dozvěděla jsem se, že kromě léčby nemocí z nachlazení by měla tato užitečná pokojovka 
pomáhat léčit horečku, bolest hlavy, stres, ale i trávicí problémy, detoxikovat a dokonce regenerovat 
klouby, nově se zkoumá jako diuretikum. Šťáva z listu nejběžnějšího rýmovníku (Plectranthus argen-
tatus) působí i antisepticky - mohou se jí potírat afty v ústech nebo zanícené dásně. Proti zápachu 
z  úst a  bolesti v  krku se mohou listy i  žvýkat. Pomáhá také v  léčbě ekzémů a  užívá se i  na hmyzí 
štípnutí. Je zajímavé, že hmyzu rýmovníkové 
silice nevoní, takže jsou velmi dobrý repelent. 
Existuje i rýmovník citronový, jenž se použí-
vá v kuchyni, a to k dochucení masa, zeleniny 
i polévek. Tato léčivka je tedy velmi užitečná, 
ale neměly by ji prý vnitřně užívat těhotné 
ženy, lidé s poruchou srážlivosti krve, vegani 
a vegetariáni.
 Jak se tedy užívá? Nejjednodušší je čaj. 
Několik listů se spaří horkou vodou a  nechá 
se pár minut louhovat. Je dobrý na zlepšení 
zažívání, také pro astmatiky. Listy můžete spa-
řit rovněž pro inhalaci silic. Z rýmovníkových 
listů se dá vyrobit nosní sprej. Uvádím nalezený recept: 20 čerstvých listů rozdrťte se dvěma lžičkami 
mořské soli, zalijte v  nádobě litrem horké vody a  nechte 10  minut louhovat. Přeceďte přes plátno, 
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nechte vychladnout a naplňte do lahviček s nosním aplikátorem. Někdo přidává kapku eukalyptového 
oleje. Dále si můžete vyrobit rýmovníkovou ošetřující mast: V hrnci rozehřejte 300 g tuku (např. ko-
kosový olej), vsypte 45 pokrájených lístků rýmovníku. Při minimální teplotě zahřívejte asi dvě hodiny. 
Nevařit, ale promíchávat. Po vychladnutí vložte do ledničky. Druhý den postup zopakujte, pak teprve 
přelijte do vhodných nádobek.
 Nejvíce se ovšem z rýmovníku pou-
žívá sirup. Četla jsem mnoho receptů, ale 
dá se říci, že jsou v nich jen malé obměny. 
Vybrat si ovšem můžete mezi sirupem va-
řeným a sirupem zastudena. Já jsem letos 
většinu své rostliny použila na sirup va-
řený, ačkoli jsem ho jen přivedla k  bodu 
varu a  dál nevařila, protože mi bylo líto 
ztráty důležitých látek. Není tak hustý, sa-
mozřejmě. Uvádím tedy nejčastější recept: 
Asi 35 listů rýmovníku s  jedním oloupa-
ným pomerančem a  jedním oloupaným 
citronem, které jsme nakrájeli na plátky, 
vložíme do varné nádoby a zalijeme litrem 
vroucí vody. Necháme 24 – 48 hodin lou-
hovat. Pak přecedíme nejlépe přes plátno, 
přidáme 1 kg cukru (někdo dává třtinový) 
a mírným varem vaříme, dokud nedosáh-
ne šťáva sirupové konzistence (1–2 hodi-
ny). Pak slijeme do vyvařených a alkoho-
lem vydezinfikovaných lahví.
 Zastudena postupujeme skoro stejně 
jako u  jiných bylin (třeba jitrocele). Vez-
meme zavařovací láhev, na dno dáme cen-
timetrovou vrstvu nasekaných bylinek, na 
ni centimetrovou vrstvu cukru. Dále záleží na vás, jestli zalijete tyto dvě vrstvy jen šťávou z citronu, 
nebo vytvoříte další vrstvu z plátků chemicky neošetřeného citronu. Následuje vrstva rýmovníku, pak 
cukru atd. Tedy pokud máte dost lístků. Horní vrstva je cukrová. Sklenice se má zavíčkovat a nechat 
na slunci nejméně tři týdny. Sledujte ovšem, aby se nevytvořila plíseň, nebo aby nevyplavaly lístky nad 
cukr. Hustý sirup (med) pak přeceďte, přelijte do vyvařené a alkoholem vydezinfikované skleničky 
(nezapomeňte ošetřit i víčko) a uchovávejte v  ledničce. Dávkování má být – dospělí po lžíci třikrát 
denně, děti po lžičce, ne ovšem před spaním.
 Pěstování této rostlinky není složité. V létě může být v květináči i venku, má sice ráda světlo, ale 
prudké slunce jí škodí. Zahubí ji jen chlad (mráz), průvan a přelévání vodou. Množí se velmi snadno 
řízkováním. Ulomený stonek s listy v nádobce s vodou velmi rychle vyžene kořínky a můžete rostli-
nu vysadit do květináče. Listy nikdo nesuší, zaprvé by to šlo těžko a zadruhé rýmovník roste rychle 
a lístky jsou nejlepší čerstvé. U pěstování ještě dodám, že druhová rodina rýmovníku je velmi početná 
a patří do ní i mnoho okrasných druhů.
 Rýmovník pochází sice z tropické východní Afriky a také Austrálie, ale v našich domovech už 
zdomácněl. Vědci ovšem dále nacházejí u této rostlinky nové léčivé účinky, takže neslouží člověku jen 
jako úleva od rýmy, za což si vysloužil své jméno.

Ivanka Špinlerová
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 V Těchonínských listech jsme se od roku 2021 seznamovali s vědním oborem genealogie. Dnes se 
zaměříme na příbuzenství ve světě.
 Příbuzenské vztahy hrály a budou hrát v životě každého člověka na celém světě důležitou roli. Bez ro-
diny a příbuzných bychom nemohli dlouhodobě žít. Vždyť v mnoha kulturách bylo a dodnes je nejvyšším 
trestem vyhnání z rodu, což často znamenalo jistou smrt. V dávných dobách bylo osamělé žití nemožné.
 Zakladatel teorie příbuzenství je americký antropolog L.H.Morgan (1818 – 1881). Studoval život 
amerických indiánů. Teorii příbuzenství se věnoval i američan G.P. Murdock (1897-1985). Studium příbu-
zenství byla po léta královská disciplína sociální antropologie. Základním rozlišovacím znakem u příbu-
zenských systémů je pojmenování nejbližších příbuzných.
 Příbuzenství ve světě je více dílem kultury, než biologie. Příbuzenské systémy mnoha kultur jsou 
rozdílné. Dnes rozeznáváme šest základních typů klasifikace systémů příbuzenské terminologie. Každý 
systém lze zaznamenat v diagramu, kde jsou 2 generace. Muži jsou značeni trojúhelníkem, ženy kolečkem. 
Každé písmeno označuje jednu osobu a každá barva jeden příbuzenský termín. Čím více barev v diagramu, 
tím složitější příbuzenský systém.

Lineární (eskymácký) systém má pro příbuzné v přímé linii jiná slova (otec, matka, syn, dcera) než 
pro linii vedlejší (strýc, teta, synovec, neteř). Nerozlišuje mezi předky z otcovy a matčiny strany. Tento 
systém platí i v naší současné společnosti.
Súdánský systém je nejsložitější a má pro každé místo člověka v diagramu jiné označení. Ve dvou 
generacích používá 16 různých pojmů (používá se i v turečtině).
Generační (havajský) systém rozlišuje pouze generaci a pohlaví. Slovem otec označuje i všechny 
pokrevní strýce, pojmem matka i všechny tety. Sestry stejně jako sestřenice, syny jako synovce. Zde 
byla příslušnost ke skupině důležitější než postavení v ní.
Irokézský systém spojuje otce s jeho bratry, matku s jejími sestrami a bratry s bratranci. Jako manžel-
ské partnery doporučuje křížové bratrance, tj. sestřenice z otcovy strany a bratrance z matčiny strany.
Crow systém nerozlišuje generace a dává dohromady v příbuzenské linii matky mužské i ženské pří-
buzné.
Omaha systém nerozlišuje generace a dává dohromady v příbuzenské linii otce mužské i ženské pří-
buzné.

Tyto systémy nejsou vázány na nějakou oblast či náboženství. Jsou rozesety různě po celé naší planetě.
 Pojmenování příbuzných patří k nejstarším slovům v každém jazyce. Ve staré češtině byl například 
matčin bratr nazýván ujec a jeho žena ujčina. Manželčina sestra byla zelva a její bratr deveř. Příbuzenské 
termíny používáme často i tam, kde nemají s příbuzenstvím nic společného. Např. bratr sokol, zdravotní 
sestra, tetička ve vesničkách SOS, ale také třeba v ekonomii rodina investičních fondů.
 Zaznamenávání příbuzných v diagramech začíná být v posledních letech pro narůstající počet rozvo-
dů a nemanželských dětí méně přehledné. Přehlednost se ztrácí i možností užívat dvě příjmení, nepřechy-
lováním cizích příjmení, ale také tím, že některé ženy si i po sňatku nechávají své rodné příjmení.
 Vzniká také nová příbuzenská terminologie. Např. bejvalka, třetí nevlastní dědeček, přítel, homose-
xuální partnerství. Objevují se stále nové věci, které mění životy našich rodin i příbuzenské vztahy – baby-
boxy, umělé oplodnění, náhradní mateřství atd. Vždyť dnes je občas složité označit, kdo je vlastně otcem 
dítěte, dokonce již i kdo matkou.
 Právě rodopis by nám měl ukazovat na příkladu našich předků, jak vypadá správná a početná rodina. 
Ne vždy jsou nové trendy pokrokem. Mnohé současné tendence vedou spíše k záhubě rodin, rodů, národů 
i celého lidstva.
 Pokud chceme poznat cizí kulturu, musíme se orientovat v příbuzenských vztazích. Každý z nás je 
jedinečný, neopakovatelný, tak jsou i naše rodiny a rody jedinečné, neopakovatelné, různé. Je dobré se 
občas zamyslet nad tím, že žádný člověk nám podobný ještě nikdy nežil a ani v budoucnu žít nebude.

Čerpáno z přednášky Ing. Mgr. M. Slabocha, Ph.D. Genealogie – Hledáme své předky 
Jarmila Pohlová

GENEALOGIE
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Sčítání ptáků
 O víkendu 6.-8.1.2023 proběhne po celém území republiky akce Sčítání ptáků na krmítku, do 
které se může zapojit kdokoliv. Jedná se o vědecký výzkum zkoumající zimující ptáky - jejich 
výskyt a chování. Veškeré informace a formuláře najdete na www.ptacihodinka.birdlife.cz

Proč je moje účast důležitá?
• O chování zimujících ptáků toho zatím víme velmi málo. Jen s vámi získáme dostatek údajů o 

tom, kolik ptáků se u nás v zimě vyskytuje.
• Časem získáme přehled, kteří ptáci ubývají a kteří přibývají.
• Dozvíme se, jaké prostředí ptáci nejraději využívají.
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